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Korte verantwoording voor deze MAP
Als eerste echter: dit is een eerste z.g.   Β   versie

Deze MAP over de voormalige 'Aaltense zuivelfabriek' te Aalten, is samengesteld uit 'knipsels', verslagen en arti-
kelen uit De Graafschap Bode. Dit archief, samen met nog honderden andere krantentitels. is te vinden in het 
'Nationaal krantenarchief' sinds midden 2012 te vinden op: http://kranten.delpher.nl/. 

De 'knipsels' zijn dmv. Screen-dump als bmp-foto binnengehaald en indien nodig omgezet met behulp van het 
OCR programma OmniPage SE naar tekst. De vervolg tekst- en opmaakbewerking is gedaan met het vrije Open-
Office wat er als sluitstuk dit pdf-bestand van heeft gemaakt. 
Van de gevonden gegevens is – in dit stadium – nog geen vloeiend verhaal gemaakt...........
Opmerking over de gebruikte spelling; deze is sterk wisselend, soms is 100% gekozen voor de oorspronkelijke 
schrijfwijze, en soms gedeeltelijk of volledig aangepast, de reden hiervan is hier van is betere vindbaarheid van 
zoekmachines als b.v. Google 
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INHOUD_LIJST                                             AALTEN
2e zuivelfabriek in gemeente Aalten was Bredevoort
 

Datum Onderwerp Melk
mln. kg.

M.geld
100 kg.

Boter
kg.

Kosten
100 kg.

Xx / 1930 / 1940 / Bijlagen

1892-11-05 Cursus boterbereiding op de boerderij

1895 Knipsels over oprichting

1900 Lijst plaats en bedrag 23 melkritten in 1901

1901-02-02 Kort verslag vergadering CZ.

1903-02-14 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1902 4,068 f. 3,41 f. 1,16

1906-02-07 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1905 4,857 f. 3,71 f. 1,23

1908-02-22 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1907 5,802 f. 3,70 f. 0,80

1910 6,722 f. 1,30

1911-02-18 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1910 7,126 f. 4,10 f. 1,35 f. 0,783

1912 7,136 f. 4,315 f. 1,425

1914-02-27 Knipsel: Verslag vergadering Coöp – gegevens 1913 8,406 f. 4,33 f. 1,367

1917 Gegevens 7,497

1919-03-14 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1918 6,291 f. 9,58 f. 1,465

1920 Knipsels diefstal f 14.000 f. 8,88 f. 2,325 f 1,56

1921 7,110 f. 8,16 f. 2,625 f 1,30

1922-03-10 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1921

1925-03-03 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1924 9,638

1926-04-26 Verslag vergadering Coöp Zuivelfabriek Aalten

1927-03-22 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1926 11,600 f. 6,64 - f 0,91

1927  

1928-04-17 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1927 11,415 f. 6,58 - -

1928-11-13 Verslag vergadering CZ. 

1929-03-29 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1928 11,810 f. 6,74 - f 0,83

1930-04-29 Verslag vergadering Coöp – gegevens 1929 f. 6,55

1931-01-14 Belangrijke verbeteringen in zuivelfabriek

1931-03-20 Knipsel: kort Verslag verg. geen gegevens 1930

1932-03-25 Verslag vergadering Coöp Zuivelfabriek Aalten

1932-09-16 Gemeente Aalten: 'Drie kwartjes per koe' regeling

1933-03-15 Verslag vergadering Coöp – paar gegevens 1932 11,763 f 0,80
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1934-03-23 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1933 11,004 f 0,70

1935-03-06 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1934 11,077

1936-02-17 Enige gegevens n.a.v. 40 Jr-Jubileum CZ.

1936-02-24 Verslag 40 Jr. Jubileum CZ. en Secr. Obbink

1936-09-02 Knipsel: Huldiging 'Ridder' Obbink

1937 Begin 1937 niet in archief

1938-02-25 Directeur G de Vries 25 Jr.-Jubileum

1938-03-16 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1937 12,508 f 4,60 f 0,70

1939-01-20 Knipsel: Joh. Obbink 70 jaar

1939-03-15 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1938 12,210 f 4,90

1939-10-02 Dir. De Vries vraagt ivm. gezondheid ontslag 

1940

1940-03-20 Begrafenis Oud-Directeur G de Vries

1943-03-05 Verslag vergadering CZ – met gegevens 1942

BIJLAGEN

   bijlage-1 1928-03-02 25 Jr.- Jubileum Boerenleenbank
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De Graafschap Bode 1892- 11-05

Cursus boterbereiding op de boerderij

AALTEN. - 31 Oct. Voor 2 jaar, toen de cursus in de boterbereiding door de zuivelleraar der 
G.-O. Maatschappij van Landbouw te Varsseveld gegeven werd, vatte het Bestuur der Onder-
afdeling alhier het plan op pogingen in het werk te stellen, om een dergelijken cursus hier te 
krijgen, maar door allerlei omstandigheden werd dit verschoven. Toch eindelijk is het gelukt 
en werd Maandag j.l. op de boerderij Smees (toebehorende aan de heer Slicher) pachter 
Scheller, de cursus geopend met 30 leerlingen waaronder 9 vrouwen, in tegenwoordigheid van
2 Bestuursleden.

Op deze eerste les werd eerst gezegd, waarom hier een cursus gegeven word en daarna be-
sproken de wijze, hoe die lessen gegeven zullen worden. Elke morgen om half acht wordt er 
door 5 leerlingen eigenhandig boter gemaakt en wordt 3 maal per week en wel Maandag, 
Woensdag en Vrijdag om 10 uur de theoretische les gegeven, dat wil zeggen, wordt dan alles 
besproken en uitgelegd, hoe en waarom zo gewerkt wordt.

Daar te verwachten is, dat behalve de leerlingen die deze cursus zullen volgen, er ook perso-
nen gevonden worden, die wel in deze zaak belang stellen, wordt tweemaal per week voor ie-
der, 't zij hij lid of geen lid is van de Maatschappij van Landbouw, de gelegenheid openge-
steld, om op die boerderij een kijkje te komen nemen en wel Dinsdag en Donderdag-namid-
dag van 1-4 uur. De leraar is daar dan aanwezig, om van alles verklaring te geven. Wat er dan 
te zien is, vertellen we niet, maar horen of lezen we de berichten uit andere Afdelingen, dan 
verliet nog nimmer een bezoeker onvoldaan de boerderij.

In de eerste plaats worden tot zulk een bezoek uitgenodigd de ouders der leerlingen, deze kun-
nen dan zien en horen, wat aan hun dochters geleerd wordt.
2de is een bezoek van H.H. boterhandelaren van hier en uit de omtrek hoogst wenselijk; door 
bespreking der zaak kan mogelijk nog verbeteringen aangebracht worden en daar de drukten 
op de boerderijen zowat zijn afgelopen, hopen we, dat vele personen van deze kosteloze gele-
genheid zullen gebruik maken.

De cursus duurt 4 weken.
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1895
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1900

De Graafschap bode 1901-02-02 

Verslag jaarlijkse vergadering CZ Aalten

AALTEN.- 31 Jan. Maandag j.l, had in de sociëteit alhier de jaarlijkse huishoudelijke verga-
dering plaats van de „Aaltense Coöperatieve Zuivelfabriek.”
Uit het verslag bleek, dat de fabriek steeds financieel vooruit gaat, dank zij het goede beheer 
en de wijze waarop de boter bereid wordt. Hoewel in het afgelopen jaar ruim f 1000.- werden 
uitgegeven aan vergroting en verbouwing der fabriek en aanschaffing ener machine, kon men 
zich verheugen in een batig saldo.

De aanschaffing ener koelmachine, die uitstekende diensten bewijst, was noodzakelijk; daar-
voor werd, behalve f 1300.- uit het slijtingsfonds, uit de exploitatierekening f 3000.- betaald. 
Deze betrekkelijk grote uitgaven hebben niet kunnen verhinderen, dat voor de geleverde melk
een goede prijs betaald werd en daarenboven nog voor f 1600.- aan obligatiën konden worden 
afgelost.
Een verblijdend teken mag genoemd worden, dat, uit het gehalte der geleverde melk is geble-
ken, dat de landbouwers hoe langer hoe meer zich toeleggen op betere voeding van het melk-
vee.
Het gemiddelde vetgehalte bedroeg 3,15 % per 100 liter. (?)
In het vorige jaar hebben 387 leveranciers met 1.100 koeien de melk geleverd, terwijl werd 
medegedeeld, dat zich weer 48 nieuwe leveranciers hebben aangesloten.
Men kan derhalve met vol vertrouwen de toekomst ten deze tegemoet zien.
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De Graafschap bode 1903-02-14

Verslag jaarlijkse vergadering CZ. Aalten

AALTEN. - De druk bezochte jaarlijkse vergadering der Aaltense coöp, zuivelfabriek werd 
Vrijdag der vorige week alhier in de sociëteit gehouden.
In het afgelopen jaar zijn 4.068.494 L. melk verwerkt tegen 3.656.977 L. in 1901. Aan boter 
werd geproduceerd 140.880 K.G. tegen 129.040 K.G, in I901. Aan vaarloon werd uitgegeven 
f 9041,01 
De opbrengst aan boter bedroeg f 163.601,34, verdeeld als volgt: 

Binnenland f 17.822,34, 
Duitsland f 38.2389 - 
Engeland f I07.490.-. 

Aan de melkleveranciers werd uitbetaald f 138.634,29, terwijl 5 obligaties à f 100 werden af-
gelost. De noodzakelijke uitbreiding der fabriek (nieuwe schoorsteen, directeurswoning en 
nieuwe ketel) vereiste een uitgave van f 8700.
Door 530 leveranciers werden van 1603 koeien de melk geleverd.

Uit een en ander blijkt voldoende, dat deze inrichting in een bloeiende toestand verkeert en 
van jaar tot jaar vooruitgaat.
Velen zullen met genoegen vernemen, dat tevens besloten is de ingezetenen in de gelegenheid 
te stellen tot het bekomen van karnemelk, zoals dit vroeger het geval was. De directie zal een 
geschikt persoon aanwijzen, door wiens tussenkomst de melk kan worden gekocht.

De Graafschap bode 1906-02-07

Verslag algemene vergadering CZ. Aalten

AALTEN. - Vrijdag 1.1. werd hier ter plaatse de algemene vergadering gehouden der Coöpe-
ratieve Zuivelfabriek waarin 178 leden tegenwoordig waren.
Uit 't verslag van de secretaris bleek, dat de fabriek steeds vooruit gaat. Het aantal leveran-
ciers bedraagt thans 611.
De aanvoer van melk bedroeg 4.857202 L. of 457.765 L. meer dan in 1904.
Er werd 169.276½ K.G. boter geproduceerd, welke een totale verkoopwaarde vertegenwoor-
digde van f 207.706,97½. Voor elk kilo boter was gemiddeld nodig 28,7 L. melk tegen 28,66 
L. in 1904.
De gemiddelde boterprijs bedroeg f 1,23 per K.G.
Uitbetaald werd aan de leveranciers met inbegrip van de nog te verdelen winst f 3,71 per 100 
L. of 20 cent meer dan het vorig jaar.
De aanvoer der melk kostte -24 . ct. per 100 L. 
Besloten werd de gemaakte winst, ruim f 3000 geheel onder de leveranciers te verdeelen, in 
verhouding van het ontvangen melkgeld.
Daar de paardenstal geheel onvoldoende blijkt, werd op voorstel van 't bestuur besloten een 
nieuwe te bouwen.
Het oude entréegeld voor nieuwe leden, zijnde f 10 per koe, werd gehandhaafd.
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De goederen der vereniging kregen door afschrijving en storting een waardevermeerdering 
van f 1518,72½.
De voorzitter wees op de bloei en welvaart, bij het sluiten der vergadering, door de Coöp. Zui-
velfabriek in deze gemeente gebracht.

De Graafschap bode 1908-02-22 

Kort verslag alg. verg. CZ. Aalten

AALTEN. - Alhier werd Dinsdagavond de algemene vergadering gehouden van de coöpera-
tieve zuivelfabriek.
Aan het uitgebrachte jaarverslag ontlenen we het volgende:
In 1907 werd uit 5.802.013 L, melk geproduceerd 202,613½ , Kilo boter. Per kilo boter was 
nodig 28.63 liter melk. Het vetgehalte der melk was, evenals de gemiddelde boterprijs, iets la-
ger dan in 1906.
Aan de leveranciers werd f 214.043,39 uitbetaald. 
Voor melkvervoer werd totaal betaald f 13.994,74½  terwijl de bedrijfsonkosten bedroegen 
f 32 688,90½, met inbegrip van de onkosten voor een nieuwe koeler, een melkschaal in aflos-
sing der in 1905 gesloten geldlening.
Behoudens het aandelen-kapitaal is de fabriek met bijbehorende gebouwen nu geheel vrij van 
schuld.
De aftredende bestuursleden, de heren J. Hoftijzer, Th. J. Kemink, joh. Obbink, H. Navis en J.
D. Eeltink, werden met grote meerderheid herkozen.
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1909

1910

1911

De Graafschap Bode 1911-02-18 

Verslag alg. verg. CZ. Aalten met gegevens 1910

AALTEN. - In de Maandagavond gehouden algemene vergadering der Coöp. Zuivelfabriek 
alhier, bleek uit de rekening van de penningmeester, dat in 't vorig jaar de ontvangsten waren 
f 340.822,89 en de uitgaven f 335.239,63½ .
Het saldo f 5583,25½ zal onder de leden worden verdeeld
Een statutenwijziging kwam tot stand.
't Personeel werd met een gediplomeerden botermaker vermeerderd, die helaas, enkele dagen 
geleden, plotseling is overleden.
Het vroegere bestuur is volgens de nieuwe statuten gesplitst in twee colleges, n.l.: bestuur en 
raad van commissarissen.

Als bestuursleden zijn gekozen de heren: A. P. Slicher van Bath, Joh. Obbink, H. Navis, S. 
Gussinklo, E. Scheffer, B. W. te Peele, J. D. Eeltink en H. J. Breukelaar.
Als commissarissen de heren Z. G. van Eerden, A. J. Hoftijzer, W. Roesier, A. J. Sellink en in 
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de vacature-Th. Driessen : Th. J. Kemink.

Er werden verwerkt 7.126.375 L, melk tegen 6.721.563 L. In 't vorige jaar.
Gemiddeld bracht de boter op f 1,35 netto, tegen f 1,30 in 't vorig jaar.
Voor de melk is betaald gemiddeld f 4,10. Het vaarloon bedroeg 24 cent de 100 L. De totale 
bedrijfskosten waren per 100 L. 54,3 cent. Uit 28,78 L. melk kon 1 K.G. boter worden ge-
maakt. 't Vorig jaar was daarvoor nodig 24,81 L.
De aftredende bestuursleden werden herkozen. Als commissaris werd herkozen de heer A. J. 
Hoftijzer en gekozen de heren B. H. van Lochem en W. C. Winkelhorst.
Een bestuursvoorstel om de aandelen van het ledenkapitaal van f 10 op f 12.50 te brengen, 
werd met 93 tegen 63 stemmen aangenomen.

1912
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1914
DGB 1914-02-27
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1915
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De Graafschap Bode 1919-03-14

Gegevens uit jaarverslag CZ. Aalten 1918

AALTEN. - In de vergadering der Coöp. Zuivelfabriek alhier bleek uit het jaarverslag over 
1918, dat 1.205.939 K.G. melk minder was aangevoerd dan een jaar tevoren. Totaal was n.l. 
aangevoerd 6.290.588 K.G.
Hiervan is aan volle melk in Aalten verkocht 280.509 L en naar Utrecht geleverd 47.915 L. 
Verder werd afgeleverd aan ondermelk en karnemelk in Aalten 104.243 en naar Arnhem 9600 
L
Voor de melk werd gemiddeld betaald f 9.58 per 100 K.G., terwijl er nog een overschot is van 
f 0.26 per 100 K.G.
Aan boter werd geproduceerd 201.414 K.G. Voor 1 K.G. was nodig 29.56 K.G. melk. Het ge-
middeld vetgehalte bedroeg 2,97. De onkosten waren f 1,465 per 100 L, waarvan alleen aan 
melkvervoer f 0.635.

Uit exploitatierekening en balans bleek, dat er een overschot was van f 17,597, welk overschot
op voorstel van het bestuur zal worden verdeeld.
Dit grote overschot was een gevolg van toeslag op de melk door de distributie, die te laat 
werd uitbetaald, om deze nog op de rekening van 1918 te verwerken.
De aftredende bestuursleden, de heren A. Brethouwer, G. J. Hoftijner en B. Prinsen, werden 
herkozen. Eveneens de aftredende commissarissen, de heren D. J. Houwers en A. J. Sellink.

,
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1920

1921
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1922
De Graafschap Bode 1922-03-10 

Verslag vergadering CZ. Aalten – met gegevens 1921

AALTEN. - Maandagavond werd de jaarlijksche algemeene ledenvergadering van de Coöp. 
zuivelfabriek gehouden. De voorz., de heer Gussinklo wijdde bij zijn openingswoord enkele 
woorden ter nagedachtenis aan het overleden bestuurslid H. Navis. Bij de periodieke verkie-
zing werden de aftredende bestuursleden en commissarissen herkozen, terwijl in de vac. H. 
Navis gekozen werd de heer A. Beernink. 
Enkele wijzigingen van het reglement hadden plaats, waardoor art. 3 zal luiden: dat de secr. 
voor tijdverlies een vergoeding krijgt van f 100 en de bestuursleden, belast met de administra-
tie f 50. Art. 23 zal voortaan luiden: dat bij elke overtreding een boete1 van f 10 zal worden 
opgelegd, welke echter in bijzondere gevallen door het bestuur kan worden teruggegeven.

Uit het jaarverslag van den secr. bleek, dat de aanvoer van melk minder was dan 't vorig jaar, 
bedroeg n.l. 7.109.665 Kg. Aan volle melk was verkocht 257.631½ L. en bleef er voor boter-
bereiding over 6.852.034½. Geproduceerd werd 241.556 Kg. boter; hiervan werd afgeleverd 
aan kleinverkoop 43.167 Kg. en aan grootverkoop 198.076,4 Kg. Er was gemiddeld 28,36 Kg,
melk nodig voor een Kg. boter.
De boter in grootverkoop werd geleverd aan de Coöp. Zuivelverkoopvereen. te Zutphen, wel-
ke de boter betaalt naar kwaliteit. De boter wordt ter keuring gezonden aan den Geld. Overij-
selschen Zuivelbond. (GOZ). Het gemiddeld aantal punten bedroeg 63.15, dit is vergeleken bij
vorig jaar een flinke vooruitgang. 

Voor de melk is uitbetaald f 580.087,49 of f 8.16 per 100 Kg-, een teruggang van 61 cent bij 't 
vorig jaar vergeleken (1920 f 8,77) . De gemiddelde boterprijs bedroeg f 2,62½ per Kg. en 
was 30 cent lager dan in 1920. 
De totale onkosten bedroegen f 117.007,88½, waaronder f 2918,83 aan rente en f 1899 aan af-
schrijving.
In totaal werd 214 maal ijs verstrekt; voor het beschikbaar houden hiervan geeft de gemeente 
jaarlijks f 200. 

Door den directeur werd het financiële verslag uitgebracht, waaruit blijkt, dat de winst- en 
verliesrekening sloot met 't eindcijfer van f 697.182,84½; de balans met 't eindcijfer van 
f 96.058,77½ met een batig saldo van f 87,47. Hieruit kunnen we nog melden dat de gebou-
wen voor f 34.409,02 en de machinerieën voor f 32.064,31 op de balans voorkwamen, terwijl 
het ledenkapitaal f 32.852,03 bedroeg, en de leening bij de Boerenleenbank f 37.000.

Bij de rondvraag' werd er nog gevezen op de hoogere uitkeering aan loonen, salarissen en be-
stuurskosten, of dit ook in verband stond met den 8-urigen werkdag.
Het bestuur is van meening, dat het moeilijk zal worden de lonen te handhaven, maar acht het 
ongewenscht daar nu reeds toe over te gaan. De geheele onkosten bedragen dit jaar f 1,30 te-
gen f 1.56 per 100 L. het vorige jaar. Aan onkosten is dit jaar f 6500 bespaard. De heer Nijhof 
vindt het hard voor den directeur, welke tengevolge van den diefstal moet lijden. De secr. 
hoopt, dat de leden die gedachte mede naar huis magen nemen om dan met een groep perso-
nen een voorstel tot schadeloostelling in te dienen. Meerdere leden betuigen hiermede hunne 

1 Stond boek ! (ZHN.)
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instemming.
De vergadering was vrij goed bezocht.

1925
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Onduidelijk, mogelijk gaat het om een melkerscur-
sus



De Graafschap Bode 1925-03-03

Verslag vergadering met gegevens 1924

AALTEN. - Woensdag werd de jaarlijkse algemene vergadering gehouden van de Coöp. 
Stoom-Zuivelfabriek alhier. Er waren slechts 41 leden aanwezig. 

Uit het jaarverslag nemen we het volgende over: 
Leden. In 1924 waren 22 leden toegetreden en 9 leden uitgetreden. Einde 1924 bedroeg het 
aantal 915. 
Fabriek. Wegens te kleine ketel- en machine-capaciteit werden nog 2 electromotoren 
aangeschaft van 20 en 7½ P.K. 
Melkaanvoer. In totaal 9.638.257 K.G. of 1.204.097 meer dan in 1923. Volle melkverkoop : 
305.877½ Liter of 15.337½ L:. meer dan in 1923. Er werd 184.900 L. spoelwater verkocht. 
Voor de boterbereiding bleef over 9.332.379 ½ K.G. melk, waaruit 238.121 K.G. boter werd 
bereid of 42.364½ K.G meer dan in 1923. 

Vetgehalte. Het gemid. vetgehalte volgens uitbetaling was 3,149 % en volgens boteropbrengst
3,208 % tegen resp. 3,155 %,. en 3,23 % het vorig jaar.
Het bestuur trachtte het vetgehalte te verhogen door een contróle over de koeien in 't leven te 
roepen. Hiervoor was echter geen voldoende deelname te vinden. 

Vuilgehalte. Van de 19.389 monster, waren er 261 met 't cijfer 5, 15.099 met 't cijfer 4, 372 
met 't cijfer 3, 52 met 't cijfer 2 en 41 met 't cijfer 1, hetwelk gunstiger is dan het vorige jaar. 

Onkosten. In 1933 nog f 1,18 per 100 K.G. melk; in 1924 f 0,96.

De exploitatie-rekening was in ontvangsten:
Saldo 1923 f         49,285

Aan baten f 773.611,67
Volle melk en room f   42.523,25
Karnemelk en spoelw. f   11.196,065

Diversen f          387,59  5

Totaal f 827.758.86'

De uitgaven waren:
Melkrekening f 723.154,19
Boterverpakking; f     9.012,08
Z.out, kleursel, enz. f        692,50
Steenkolen, gas, electriciteit f     6.846,78
Machine-behoeften f        654,46
Schoonmaak-artikelen f     1.037,255

Melk- en botervervoer f   32.870,81
Werklonen en bestuurskosten f   21.325,67
Melkonderzoek f        404,90
Drukwerken f        656,28
Telefoon en porto's f        809,81
Belasting en assurantie's f        705,69
Lidmaatschappen f     2.622,02
Onderhoud, gebouwen,

machines, enz. f     9.110,17
Rente f     2.478,20
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Diversen f     1.430,19
Afschrijvingen f     4.349,45
Saldo f     11.693,44
Totaal f 827.758,875

De winst- en verliesrekening sloot met 'n eindcijfer van f 115.649,60. Besloten werd dit saldo 
onder de leveranciers te verdelen.
De aftr. bestuursleden werden herkozen. Van de aftr. commissarissen werd A. J. Sellink 
herkozen en voor D. J. Houwers (naar elders vertrokken) werd J. Jansen op dc Hennepe te 
Dale gekozen. Daar de Centrale Bank goedkeuring der algem. vergadering wilde aan het reeds
in 1924 door de Boerenleenbank alhier toegestane krediet groot f 20.000 werd deze in 
goedkeuring gegeven. Hierna sluiting.
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1926

De Graafschap Bode 1926-04-26 

Verslag jaar vergadering  CZ. Aalten

AALTEN.- In ons vorig nummer maakten we al melding van de gehouden jaarvergadering 
van de Coöp. Zuivelfabriek alhier. Tijd en ruimte ontbraken toen om een uitvoerig verslag te 
geven We komen er daarom heden op terug.
Wegen ziekte van de Voorzitter de heer S. Gussinklo, stond de vergadering onder leiding van 
de waarnemenden Voorzitter de heer A. Brethouwer. 

Aan het, door de heer G. de Vries, uitgebrachte jaarverslag, ontlenen we het volgende: het 
aantal nieuwe leden bedroeg 46, terwijl wegens overlijden, of opheffing der boerderij 20 le-
den uittraden
De fabriek is aangesloten bij de GOZ. het Botercontrolestation Deventer, de Coöp. Boeren-
leenbank te Aalten, de Landbouwonderlinge en Brandrisico.

Wegens slijtage werd de Afa-centrtfuge 3000 liter vervangen door een Westfalia van 5000 li-
ter. De handboterpers werd door een grotere elektrische vervangen. Er werd besloten tot de 
bouw van een nieuwen. 30 Meter hoge schoorsteen, waarmee echter door verschillende om-
standigheden, o.a. de hogen grondwaterstand, nog niet begonnen kon worden. 
Het jaar 1925 is wat betreft de verwerkte melk, een record jaar; de 10 miljoen K.G. werd n.l. 
dit jaar voor het eerst overschreden. De melkverkoop steeg met 24.840½ liter en bedroeg in 
totaal 325.718 liter. Aan karnemelk werd verkocht 84.483 liter. De boterproductie bedroeg 
347.859½ K.G. Aan grootverkoop werd afgeleverd 304.825 K.G. en aan kleinverkoop 
42.808½ K.D. De gemiddelde netto-prijs, die voor de boter  gemaakt werd, bedroeg f 2,3634.

Het gemiddelde vetgehalte der melk bedroeg volgens uitbetaling 3,10 pCt. en volgens boter-
opbrengst 3,17 pCt. Deze cijfers waren het vorig jaar resp. 3,14 en 3,20 PCt. 
De uitbetaalde prijs met inbegrip van het saldo bedraagt f 7,74 per 100 K.G, melk. 
Aan onkosten werd per 100 K.G. melk betaald f 0,9921. Verder komen nog ten laste van af-
schrijving op gebouwen en machinerieën f 3991.-, aan rente f 1760,55, zodat het gemiddelde 
onkostencijfer f 1.05 per 100 K.G. melk bedraagt.

Op de exploitatierekening komen o.a. de volgende cijfers voor: 
opbrengst boterverkoop:  f 822.140,02½; 
melk en room: f   47.409,68; 
karnemelk en spoelwater f   11.303,62½;
Betaald werd voor melk: f 765.695,44; 
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emballage f     9.191,76; 
steenkool en elektriciteit f     5.980,10; 
melk- en botervervoer f   40.082,05; 
weekloon, salaris en bestuurskosten  f   21.787,27; 
gebouwen f     8.255,13½; 
machines f     3.248,37;

 porto's, zegels en telefoon f     1.394.79.

Op de balans winst en verliesrekening zijn o.a. de volgende cijfers vermeld: Gebouwen
f 28.148.-; machines f 22.598,-
Totaal ontvangsten over 1925; f 881.164,43 en saldo: f 7.324,25½, welk bedrag onder de le-
den verdeeld zal worden.

De aftredende bestuursleden. de heren Joh. Obbink, A. J. Beernink en J. H. Pennings werden 
herkozen, evenals de commissarissen W. C. Winkelhorst en G. van Eerden.
Tenslotte werd er nog bij de leden aangedrongen om zodra er verschijnselen bij hun optreden 
van mond- en klauwzeer, direct de melk thuis te houden.

De Graafschap Bode 1927-03-22

Verslag jr.-vergadering CZ. Aalten

AALTEN. - Maandagavond werd in het gebouw „Patrimonium” de jaarvergadering gehouden
van de Coöp. Zuivelfabriek alhier. Aan het jaarverslag ontlenen we het volgende:
Er traden 45 nieuwe leden toe, terwijl door vertrek, overlijden, enz. het ledental met 28 ver-
minderde. Om de verhoogden aanvoer te kunnen verwerken werd een 6e roombak aange-
schaft. De ondermelkpasteuriseur werd door een groteren vervangen, evenals de weegschalen.

De melkaanvoer overtrof alle vorige jaren en bedroeg in totaal 11.600.196 K.G., dat is 
1.582.293 K.G. meer dan in 1925. De melkverkoop steeg met 31.672 liter. 
De boterproductie steeg van 347.859 tot 406.005 K.G., terwijl per K.G. boter 28,41 K.G, 
melk nodig was. 
Het vetgehalte bedroeg 3,117 (iets hoger dan 't vorig jaar; 't is echter nog niet hoog te noe-
men). Het onkostencijfer is, niettegenstaande het melkvervoer per dag ruim f 2,50 hoger is ge-
worden, aanzienlijk lager, het daalde tot f 0,91 per 100 K.G. melk. Per 100 K.G. was een be-
drag voor verwerking, verpakking, enz. nodig van 86,36 cent. De totale onkosten zijn 14 cent 
per 100 K.G. lager dan in 1925. 
De gemiddelde uitbetaling per 100 K.G, melk bedroeg f 6,64. 

In de 30 jaar, dat de vereniging bestaat, is 193.521.937 K.G. melk verwerkt voor een totaal 
bedrag van f 11.039.115.

Het verslag van de directeur geeft de volgende cijfers: het winstsaldo bedraagt f 12.758, welk 
bedrag weer onder de leden zal worden verdeeld. Op de balans komen voor: ledenkapitaal 
f 32.503; gebouwen f 26.740; machines f 20.338. 

▲ Heruitgave zuivelhistorienederland .nl                       21                                           Versie-1  2014-06-08



De boter bracht op f 814.296; de melkverkoop f 48.145. Karnemelk en spoelwater f 11.460. 
Uitbetaald werd voor melk f 756.640. Het melk- en botervervoer vorderde f 40.839.

Bij de bestuursverkiezing werden herkozen de heren J. W. G. Heinen en H. Navis. Inplaats 
van de heer S. Gussinklo, die bedankt had, werd benoemd de heer H. J. Gussinklo (Klans). De
aftr. commissarissen, de heren B. H. van Lochem en J. D. Jentink werden herkozen.

Hierna volgde een buitengewone algemene vergadering voor statutenwijziging. Daar er veel 
te weinig leden aanwezig waren, kon dit punt niet behandeld worden. Er zal 24 Maart een 
nieuwe vergadering belegd worden.

De Graafschap Bode 1928-04-17

Verslag verg. CZ. Aalten – gegevens 1927
Verbouwing  Zuivelfabriek.

AALTEN. - Dezer dagen werd alhier de jaarvergadering gehouden der Coöp. Zuivelfabriek. 
De vergadering was door ruim 80 personen bezocht. Uit het jaarverslag Memoreren wij het 
volgende: 
Aangevoerd werd 11.415.115 K.g. melk tegen 11.600.196 K.g, in 1926, De boterproductie be-
droeg 394.460 K.g. Het gemiddelde vetgehalte was 3,104, terwijl de melkprijs gemiddeld 
f 6,58 per 100 K.g. was. De rekening en balans werden na voorlezing onveranderd vastge-
steld. 
De aftredende bestuursleden, de heren B. Prinsen, A. Brethouwer, G. J. Hoftijzer en de com-
missarissen A. J. Sellink en J. Jansen, werden allen herkozen.

Aan de orde komt daarna: verbouwing der fabriek, welke om 2 redenen gewenst is. le. worden
machines en gebouwen te klein, zodat toch gauw een nieuw ketelhuis gebouwd zou moeten 
worden. Dit zou met aanschaffing der nieuwe machines en fundatie f 28.000 kosten. 2e. re-
gent het klachten van de leveranciers der laatste ritten omdat de ondermelk te laat wordt ont-
vangen. De totale kosten der verbouwing met machines, appendages enz. zijn begroot op 
f 76.000, zodat er een crediet van f 80.000 nodig zal zijn. De heeren Bulsink en Harmsen zijn 
tegen de verbouwing. Anderen zien tegen de kosten op, die gedurende 25 jaar op 7 cent per 
100 L. melk zullen komen. Nadat de verschillende sprekers hierover nog het woord gevoerd 
hebben, wordt, omdat er zo weinig leden zijn, de stemming verdaagd tot een vergadering in 
het najaar. Ook zal dan beslist worden over het saldo van 1927, zijnde pl.m. f 10.000 of 9 cent
per 100 K.g. melk.

Op voorstel van den heer G: van Eerden wordt de heer H. Gussinklo benoemd tot erelid. 
Hierna sluiting.
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De Graafschap Bode 1928- 11-13 

Verslag vergadering CZ Aalten
besluit voor verbouwing fabriek.

AALTEN.,- In het gebouw „lrene” werd de vorige week een algemene vergadering gehouden
van de Coöp. Zuivelfabriek alhier, waar na toelichting door de secretaris besloten werd tot 
verbouwing der fabriek. Er zal n.l. een nieuw ketelhuis en een machinekamer gebouwd wor-
den, daar de thans bestaande stoominstallatie te klein geworden is voor de sterk toegenomen 
productie. (In 1903-6.000.000 K.G. en in 1928-12.000.000 K.G.). Na de uitbreiding zal de fa-
briek een capaciteit krijgen van 18 miljoen liter. Voor deze verbouwing werd een verhoging 
van het krediet met f 20.000 toegestaan. Met het overschot van het vorig jaar had de fabriek 
nog een krediet van f 50.000. De raming voor de verbouw inclusief machine is f 70.000.

Hierna werd door de secretaris nog een en ander medegedeeld betreft de statuten, waarin 
staat, dat een lid welke bedankt f 5 per 1000 K.G., over de laatste 5 jaar geleverde melk moet 
betalen. Op voorstel van het bestuur wordt het zo veranderd, dat het bestuur de leden bedankt,
waardoor deze lastige maatregel, welke volgens de coöperatieve wet nodig was, helemaal ont-
gaan wordt. Hierna sluiting.

- Na deze vergadering werd er een vergadering gehouden van de „Coöp. Landbouwvereni-
ging”, onder voorzitterschap van de heer A. J. Beernink, daar de heer J. D. Jentink afwezig 
was.
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De Graafschap Bode 1929-03-29 

Verslag Algemene vergadering CZ. Aalten.

AALTEN.- In het gebouw „Irene” werd Woensdagavond j.l. de jaarvergadering gehouden van
de Coöp. Zuivelfabriek alhier. De voorzitter de heer H. J. Gussinklo (Klans) opende de verga-
dering en gaf het woord aan de secr., de heer Joh. Obbink, tot het lezen der notulen, die onver-
anderd werden vastgesteld. 
Daarna bracht de directeur het jaarverslag uit, waaruit we het volgende vernemen: toegetreden
zijn 22 leden, uitgetreden 21 leden (door vertrek en overlijden). Het bestuur bleef ongewij-
zigd. Er werden 10 bestuurs- en 2 algemene vergaderingen gehouden. Stilgestaan werd bij het
besluit tot verbouwing der fabriek, waardoor de voor capaciteit opgevoerd kan worden tot 
20.000 K.G.2 
De geleverde melk overtrof het kwantum van vorige jaren. De aanvoer was in totaal 
11.805.567 K.G., dat een toename betekent van 390.452 K.G. bij 1927. 
De boterproductie steeg tot 403.375½ K.G. of 9000 K.G. meer dan in 1927. Voor 1 KG. boter 
was nodig 28,29 K.G. melk. 
Ook de melkverkoop was 7981½  Liter hoger dan 't vorige jaar en was nu 381.637½ Liter. 
Karnemelk werd 97.486 Liter verkocht. 

De melkcontrole op vetgehalte is nog niet voldoende. In Dale worden 143 koeien en in lJzerlo
78 koeien gecontroleerd. De contróle moet meer ter hand genomen worden om het vetgehalte 
op te voeren. Het moet zover komen, dat geen koe kan verkocht worden zonder overlegging 
der melklijst.

Het gemiddeld vetgehalte bedroeg 3,055 en volgens boteropbrengst 3,13 (vorige jaar resp. 
3,104 en 3,165). Voor de melk werd uitgekeerd f 6.74 per 100 K.G. tegen f 6,58 in 1927. 
Het overschot zal gebruikt worden voor verbouwing der fabriek. De onkosten bedroegen 
82,64 per 100 K.G. Dit jaar zal weer gratis zal beschikbaar gesteld worden voor bestrijding 
der runderhorzel. De ontvangsten bedroegen aan boter f 859.674,755; aan volle melk 
f 51.981,09, karnemelk en spoelwater f 10.489,245; diversen f 519,07. 
Totaal ontvangen f 922.645,06. Uitgegeven werd aan melkleveranciers f 795.724,61. Op de 
gebouwen werd afgeschreven f 6270 en op machines f 6830.
Het saldo bedroeg f 14.560,18. De balans sloot in debet en credit met f 114.959,66. Rekening 
en balans werden door de vergadering goedgekeurd. 

De aftredende bestuursleden Joh. Obbink, A. J. Beernink, J. H. Pennings, W. C. Winkelhorst 
en G. van Eerden werden herkozen. In de vacature B. H. van Lochem werd gekozen de heer J.
H. W. Nijhof.

Bij de rondvraag werd een opmerking gemaakt over het gewicht per voertuig bij het invallen 
van dooi weer. De heer Ormel zou dit liever uitgedrukt willen zien per as. De Secr. merkte op,
dat dit niet kon. Daarna sluiting.

2 Bedoeld wordt 20.000 K.G. melk per uur. (ZHN.)
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De Graafschap Bode 1930-04-29

Verslag vergadering Coöp. St. Zuivelfabriek Aalten

AALTEN.- Aan het verslag uitgebracht door de directeur in de jaarvergadering der Coöp. St. 
Zuivelfabriek alhier ontlenen we het volgende. 
Het ledental vermeerderde met 33 en terwijl 25 leden uitgetreden zijn. Aangeschaft werden 2 
stoomketels van ieder 100 v. M. V.O. en 1 stoommachine van 100 P.K. Een nieuwe put werd 
gemaakt, welke tot heden zeer goed voldoet. De melkaanvoer wordt nog steeds groter, zodat 
in 1929 de 12 miljoen liter werd overschreden. Er werd 200.000 K.G. meer geleverd dan het 
vorige jaar. De boterproductie nam toe met 10.963 K.G. en beliep 414.339 K.G. Het gem. vet-
gehalte was 3,081; een kleine vooruitgang bij het vorige jaar. 

Aan volle melk werd geleverd 370.034 liter of ruim 11.000 liter minder dan in 1928. De gem. 
melkprijs was f 6,548 of ruim 19 cent per 100 K.G. minder dan in 1928. De onkosten per 100 
K.G. melk bedroegen 102,87 cents. 
De ontvangsten bedroegen f 916.276,79½  en de uitgaven f 911.652,88½ , zodat er een saldo 
is van f 4623,91. Uit de balans bleek dat het leden-kapitaal bedraagt f 3218,92. De gebouwen 
komen met f 57.638,49 voor en de machines met f 11.475,-. 
De heer Rexwinkel informeert of rekening mee gehouden is met eventuele kaasmakerij. De 
directeur antwoordt dat hiervoor zou moeten worden gebouwd, daar dit niet in dezelfde loka-
len kan gebeuren. Spr. zou echter eerst eens willen afwachten hoe het met de fabrieken in de 
omtrek gaat die de kaasmakerij uitvoeren.

Bij de bestuursverkiezing worden alle aftredende leden herkozen, n.l. de heren H. J. Gussin-
klo, J. W. G. Heinen, H. Navis en J. H. W. Nijhof. 
Medegedeeld wordt nog, dat zalf voor de uierontsteking en- voor bestrijding van de runder-
horzel aan de fabriek verkrijgbaar is.
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De Graafschap Bode 1931-01-14
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DGB 1931-03-20

De Graafschap Bode 1932-03-25

Vergadering Coöp. Zuivelfabriek Aalten.

AALTEN.- Woensdagavond werd in de Sociëteit op 't Blik de algem. vergadering gehouden 
van de Coöp. Zuivelfabriek alhier. Er was slechts een betrekkelijk gering aantal leden aanwe-
zig.
Na opening door de voorzitter, de heer J. H. Gussinklo leest de secretaris, de heer Joh. Obbink
de notulen, die onveranderd worden goedgekeurd.

De directeur der fabriek, de heer G. de Vries. leest dan het jaarverslag voor, waaruit we het 
volgende overnemen.
De uitkomst over 1931 bleek nog beneden de verwachting. Vooral het laatste half moest tegen
sterk verminderde prijzen worden afgegeven.

Aan 31 uittredende leden werd een bedrag van f 289,88 als ledenkapitaal uitbetaald. De ge-
zondheidstoestand van het vee was gunstig. De aanvoer van melk is niet zo groot geweest dan
in 1930, in het geheel werd aangevoerd 11.999.086 Kg. of 24.851 K.G. minder dan het voor-
gaande jaar.. 
Het vetgehalte varieerde van 2,95 tot 3,35 en was gemiddeld 3,10. De prijs per K.G. was ge-
middeld f 4,19. In totaal werd betaald f 502762,97.

In verband met de nieuwe voorschriften van de Keuringsdienst zijn een 40-tal leveranciers 
aangewezen voor de levering van consumptiemelk geproduceerd werd 413.528,5 K.G.3 boter 
Verkocht werd 408.540,5 Liter4 volle melk en 99.178 Liter karnemelk. De onkosten waren in 
totaal 85,10 cent per 100 K.G.

3 Staat 10 x zoveel.
4 Als voorgaande (ZHN.)

▲ Heruitgave zuivelhistorienederland .nl                       29                                           Versie-1  2014-06-08



De in 1929 gegraven put geeft nog steeds voldoende water. Daar het ijzergehalte te groot was 
werd een ontijzeringsuitrusting aangeschaft. Verder is er een nieuwe hogedruk ondermelk-
pomp gekomen en een papketel van 400 Liter.

De balans stoot in debet en credit met f 10x.631,26
De verlies en winstrekening met f xxxxx
De rekening, balans en verlies- en winstrekening werden door de directeur voorgelezen, waar-
na ze vastgesteld werden. De voorzitter dankte de directeur voor zijn gehouden beheer.

Hierna volgt bestuursverkiezing. Gekozen wetden de heren Joh. Obbink, A. J. Beernink. J. H. 
Pennigs, W. C. Winkelhorst en G. van Eerden, alle aftredende leden, met grote meerderheid. 
Voor zover aanwezig nemen allen de herbenoeming aan.

Het bestuur doet daarna bij monde van de heer Joh. Obbink enkele mededelingen.
Ten eerste wijst spreker op de zeer slechte toestand die ook in de zuivelindustrie heerst. Het is
zeer moeilijk nog een afzetgebied te vinden en de prijzen zijn zeer laag. Alles moet dus ge-
daan worden om het bedrijf zo goed mogelijk te laten werken. Daarom wijst het bestuur er op 
dat er ongeveer 200 leden der fabriek. Margarine gebruiken. Dat is geheel verkeerd. Men eet 
een surrogaat dat lang niet de voedingswaarde van natuurboter heeft en men benadeelt door 
geen boter van de fabriek te nemen, zijn eigen zaak. Het bestuur dringt er daarom ten streng-
ste op aan, dat de leden boter eten van hun eigen fabriek.

De tweede mededeling houd ook verband met de slechten toestand. Er zijn hier ter plaats, nog
winkeliers die boter verkopen van fabrieken buiten de plaats. Het bestuur adviseert de leden  
wanneer ze boter in hun winkel kopen, boter te eisen van de Aaltense fabriek. Spreker zegt dat
de Coöp. Landbouwvereniging reeds besloten had ook koffie en thee, waaraan de winkeliers 
nog veel verdienen, te verkopen. Later is echter nog besloten even te, wachten en hier toe niet 
over te gaan. Wanneer alle Aaltense winkeliers zich verbinden uitsluitend Aaltense boter te 
verkopen. Door de slechten toestand moet wel op alle kleinigheden gelet worden.

De volgende mededeling betreft de runderhorzelbestrijding. De boterfabriek zal wel de zalf 
gratis ventrekken, maar kan verder geen subsidie geven. Toch is het van het grootste belang, 
dat deze bestrijding wordt voortgezet. Werkt hiertoe dus allen mede.
Vervolgens wordt meegedeeld, dat vanwege de Warenwet voor consumptiemelk door ambte-
naren de stallen zullen gecontroleerd worden van die leden, waarvan de melk hunner koeien 
voor consumptie gebruikt wordt.

De directeur geeft de oorzaak op van het grote aantal leden dat afgetreden is. Dit zijn b.v. 
zoons die de vader opvolgen en door afschaffing van de boerderij.
De heer Freriks meent, dat op de Landbouwhuishoudschool de margarine warm wordt aanbe-
volen voor sommige doeleinden. Spreker acht dit ook verkeerd.
De Secretaris: Dit is juist. Er is zelfs al een verzoek gegaan naar de Minister om dit te verbie-
den. De Minister wil dat niet. Hetzelfde is het gegaan met de boter voor de soldaten. Vervan-
ging van margarine door boter voor onze soldaten was te duur.
3 maanden is er 1.000.000 K.G. meer boter ingevoerd dan uitgevoerd. De toestand wordt on-
houdbaar. De landbouwbelangen worden maar ondergebracht bij een der andere departemen-
ten. Dat is feitelijk niet in de haak, vooral in deze tijd niet
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De heer Koskamp vindt het jammer dat verleden jaar het monster nemen is afgeschaft. Spr. 
acht dit niet goed.
De directeur zegt, dat dit niet gebeurt, omdat er Controleverenigingen zouden komen. Dit is 
op de Haart nog niet het geval.
In Lichtenvoorde is het vetgehalte groter. De directeur berekent dat, wanneer we hier hetzelf-
de vetgehalte hadden gehad, dit zoveel meer geld opbrengst zou betekend hebben, dat hiermee
het gehele personeel een jaar betaald zou zijn. Richt dus overal controlever. Op! Het loont ze-
ker de moeite.
de heer Joh. Obbink zegt, dat de Zuivelconsulent zelfs zegt, dat een controle van 4 à 5 keer 
per jaar niet aan te raden is en misleidend werkt.
De directeur houdt nog eens een warme pleidooi voor het oprichten van controleverenigingen.
De heer Koskamp vraagt hoeveel deelnemers er moeten zijn om een controlever. op te richten.
De heer A. Brethouwer: Wanneer de boeren maar niet te ver uit elkaar wonen, dan kan het wel
met een paar. De fabriek geeft voor ieder goedgekeurde melklijst f 1,50. De totaalkosten zijn 
pl.m. f 2,50 per koe, zodat er voor de boeren f 1,- per koe te betalen overblijft. Dit betreft een 
14 daagse controle.

De heer Pennings, IJzerlo, vertelt van de controlevereniging aldaar en wijst op de grote wer-
king en het voordeel dat door deze controle bereikt is

Daar er verder geen animo meer is voor de rondvraag wordt de vergadering gesloten,

De Graafschap Bode 1932-09-16

„Drie kwartjes per koe” regeling in gemeente Aalten.

AALTEN. – Van de Secretaris van het Crisis-Comité te Aalten, ontvingen wij opgave van de 
uitbetaling der „3 kwartjes per koe” in deze Gemeente, benevens een overzicht over het aantal
veehouders, het vee, en de verdeling van het vee over die veehouders, (veehouders met één, 
twee, drie koeien, enz.).
In deze Gemeente werd aan 1025 veehouders met 4368 koeien een kleine f 10.000 uitbetaald, 
n.l. f 9828,00.
11 veehouders, leveranciers der Zuivelfabriek te Aalten, vonden blijkbaar nog niet nodig, dat 
ze gesteund werden, daar deze 11 geen aangifte hebben gedaan en dus ook geen geld ontvin-
gen. Van de Breedvoortse fabriek waren er 2 die voor dezen steun bedankten.

Uit het staatje blijkt, dat de melkproductie in de week van 12-18 juni 1932 was: 314.751 K.G. 
en in 1931: 12.647.414 K.G.
De toeslag op de melkprijs, die de veehouders van de Crisis-Zuivelcentrale ontvangen, be-
draagt 1¼  cent per K.G. (momenteel reeds 1½ cent). Voor de Gemeente Aalten is dit dus bij 
1¼  cent gerekend naar bovenstaande melkproductie, ongeveer f 3.935 per, week, en per jaar 
ongeveer f 158.000 (honderd acht en vijftig duizend gulden). Deze som komt dus de veehou-
ders in onze Gemeente ten goede.

Bij de uitbetaling van deze „3 kwartjes per koe” was bij de deur van het kantoortje een collec-
te-busje opgehangen, met een verzoek aan de beter gesitueerde veehouders om een klein ge-
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deelte van hun drie kwartjes per koe voor het Crisis Comité in dit busje te werpen. De op-
brengst was f 3,17½.
Lijst met melkritten 1933

De Graafschap Bode 1933-03-15

Verslag vergadering CZ. Aalten

AALTEN. - Gisterenavond werd in het gebouw Irene de jaarvergadering gehouden van de 
Coöp. Zuivelfabriek Aalten.
Uit het door de directeur der fabriek, de heer G. de Vries, uitgebrachte jaarverslag, stippen we 
aan, dat het aantal toe- en uittredingen in 1932 resp. 78 en 93 was. 
Aangevoerd werd 11.763.218 K.G. melk of 227.647 K.G. minder dan in 1931. Het vetgehalte 
bedroeg 3,14 %. De prijs per K.G. 3,62. Totaal werd betaald f 425.916,85.
Te IJzerlo en Lintelo werden melkcursussen gehouden met resp. 18 en 13 deelnemers. 
Te Lintelo werd een 2e controlevereniging opgericht.
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Geproduceerd werd 407.062 K.G. boter (6466 K.G. minder dan in 1931). 
Verkocht werd 391.794 liter melk, 95.565½ liter karnemelk en 51.361 liter pap. 
De onkosten waren f 87.229,88 of 80 cent per 100 K.G. melk. 
De exploitatierekening sloot in ontvangsten en uitgaven met f 559.055,44½, terwijl hierop
een saldo voorkwam van f 4938,93. 
De heffing op boter bedroeg   f   118.381,27 en de steun f 84.592,92.

De aftr. bestuursleden werden herkozen en in de vacature J. U. Jentink werd voorzien door be-
noeming van de heer H. W. Obbink (Den Bosch), Haart.

De directeur besprak nog de runderhorzelbestrijding en het vetgehalte, dat hier te laag is. Spr. 
noemt als voorbeeld Enschede, waar het vetgehalte steeg van 3 op 3,50%. Uit dit meerdere 
kunnen alle onkosten van de arbeid betaald worden. De slechte koeien moeten eruit. Oprich-
ten van controleveren. en verbetering van fokmateriaal is hiervoor dringend noodzakelijk. 
Uit een discussie over het geven van premie op goedgekeurde melklijsten, bleek duidelijk, dat
dit een voordeel is voor de fabriek en daarmee voor alle leveranciers, omdat de melk met het 
hoogste vetgehalte het onkostencijfer per K.G. drukt. Daarna sluiting.
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De Graafschap Bode 1934-03-23 

Verslag alg verg CZ. Aalten

AALTEN.- In het gebouw ,,Patrimonium” werd Woensdag de jaarvergadering gehouden der 
Coöp. Zuivelfabriek alhier.
Aan het in deze vergadering uitgebrachte jaarverslag ontlenen we het volgende:
De uitvoer der zuivelproducten is verder gedaald, het buitenland legt steeds meer bezwaren in 
de weg en het behoeft dus geen verwondering te wekken dat de regering het rundvee wil gaan 
inkrimpen.

Er traden 20 nieuwe leden toe, terwijl er 14 uittraden. Aan de uittredende leden werd een be-
drag van f 320,03 als ledenkapitaal uitgekeerd.
De gezondheidstoestand van het vee was gunstig, Wegens de lage prijzen ging de melkaan-
voer achteruit met ongeveer 3,14 miljoen. Er werd verwerkt 11.003.575 K.G. waarvoor uitbe-
taald werd een bedrag van f 385.915,92. Het gemiddelde vetgehalte bedroeg 3,17 pct. (vorige 
jaar 3,l4 pct.) Aan consumptiemelk is verkocht 374.277 L. Het verhoogde vetgehalte is zeer 
zeker 'n. gevolg van de meerdere contróle der koeien afzonderlijk. Totaal werden 1253 koeien 
gecontroleerd, In Noord-Lintelo zal de contróle beginnen, waardoor het aantal gecontroleerde 
koeien tot pl.m. 1400 zal stijgen. 

Vanwege de fabriek werden 4 melkcursussen gehouden. Aan boter is geproduceerd 384.804 
K.G. De fabriek kreeg een diploma van den GOZ., dat tevens een bewijs is dat het personeel 
accuraat zijn arbeid verricht. De verkoop van karnemelk bedroeg 374.277  liter, van room 613
liter, van spoelwater 315.620 liter en van pap 43.699 liter,

De totale onkosten bedroegen f 0.70 per 100 K.G.

Ik exploitatie-rekening over 1933 was als volgt:
boter f 435.314,05½, * 384.804  K.G.
volle melk f   29.689,49, 374.277  liter,
karnemelk f     3.985,61, 374.277  liter,
pap f     3.660,77,    43.699 liter,
spoeling  f      l.875,49½, 315.620  liter
room f        640,75,          613 liter,
diversen f       1.063,49,
totaal f 476.229,66.

melkleveranciers f  385.987,77, 
onkosten f    75.081,53, 
rente f      2.112,43, 
afschrijving gebouw  f      5.800,--, 
afschrijving machines f     1.358,07, 
saldo f        5.387,86, 
totaal f  476.229,66.

     *Aan de Crisis Zuivelcentrale werd betaald f 187.491,06.
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De Graafschap Bode 1935-03-06

Algemene vergadering Coöp. Zuivelfabriek Aalten.
40 Jr. geleden oprichtingsvergadering

AALTEN. - In de Sociëteit op 't Blik werd Dinsdagmiddag de algemene vergadering gehou-
den van de Aaltense Coöp. Zuivelfabriek.
De heer Gussinklo opent de vergadering, waarna de notulen worden gelezen en goedgekeurd,

Het jaarverslag.
Daarna brengt de directeur der fabriek, de heer G. de Vries, het verslag uit over 1934. Hieruit 
blijkt, dat de toestand nog niet beter geworden is. Er kunnen geen prijzen gemaakt worden en 
de productie moet toch weg. Met het t.b.c.-onderzoek is men flink opgeschoten. 

Gememoreerd werd, dat het 40 jaar geleden is, dat een vergadering gehouden is om tot 
oprichting van de zuivelfabriek te komen. 
Van de eerste gekozen bestuursleden is alleen over onze secretaris, de heer Joh. Obbink, die 
onafgebroken in functie geweest is. 
Toegetreden zijn 23 leden en uitgetreden zijn 19 leden, waaraan een bedrag van f 227,70 werd
uitbetaald. Er werden 5 melkcursussen gehouden, waaraan 90 personen deelnamen. Niet min-
der dan 63 personen slaagden voor het melkexamen. 
Het aantal gecontroleerde koeien was 1645. 

De aanvoer der melk overtrof het vorig jaar met 73.167 kg en was de totale levering 
11.076.737 kg. In 1930 was het gemiddelde vetgehalte 3,142. In 1931 was het gemiddelde 
3,164. Geleidelijk is het vetgehalte gestegen tot 3,244 in 1934 of 0.102 %, in 5 jaar tijds. Bij 
hetzelfde vetgehalte als in 1930 was er minstens f 12.000 minder aan de leden ten goede geko-
men. Er is hier nog een breed arbeidsveld. Het gemiddelde vetgehalte is nog veel te laag. 

Aan boter is geproduceerd 391.739½ kg of 6.935½ meer dan in 1933. 
De melkverkoop was 13.671 liter hoger dan het vorig jaar en bedroeg in totaal 387.948 liter. 
De room schijnt een luxe artikel te zijn. In 1933 was de verkoop nog 615 liter en nu slechts 
300 liter. De karnemelkverkoop werd 98.135½ liter, De papverkoop bedroeg 37.903 flessen. 

Er werd een nieuwe roestvrije melkzuurpasteur aangeschaft. De onkosten bedroegen 
f 80.548,31 of per 100 kg melk f 0,75 met inbegrip van afschrijving f 0,79. De exploitatiereke-
ning sloot met een voordelig saldo van f 12.825,49. De balans sloot in debet en credit met 
f 93.845,24.

Bestuursverkiezing.
Hierna vindt de bestuursverkiezing plaats. Aftredend zijn de heren Joh. Obbink, A. J. 
Beernink, G. van Eerden, J. H. Pennigs, W. C. Winkelhorst. Deze worden met grote meerder-
heid van stemmen herkozen.

Mededelingen.
De directeur heeft nog een kleine opwekking te doen omtrent de controle. In 1908 heb ik be-
toogd, dat het èn voor de fabriek èn voor de leden van groot voordeel is. Het vetgehalte is bij 
ons nog veel te laag. We moeten komen tot 3,45 – 3,50. Spr, dringt er daarom ten sterkste op 
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aan om meer algemeen gebruik te maken van de controlevereniging. Geen koe moet er meer 
ongecontroleerd blijven. Verder wordt de melk nog niet aan de fabriek geleverd, zo we dat 
zouden wensen. Spr. bedoelt de vuilheid van de melk. In dit verband wijst spr. op de melkcur-
sussen. Vooral het practise deel moet voortdurend in toepassing worden gebracht.

Wat de melkbeperking betreft zou er 1/l0 gedeelte van de melk niet meer gesteund worden. 
Over 1933 en 1934 moeten we alle vetgehalte weer uitrekenen. Spr. gelooft wel, dat het ernst 
wordt. Verder is er nog niets bekend.

Van de rondvraag wordt geen gebruik gemaakt, zodat spr. met dank voor de opkomst de ver-
gadering sluit.
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De Graafschap Bode 1936-02-17

Coöp. Zuivelfabriek te Aalten bestaat 40 jaar.

Een en ander uit het verleden van de fabriek.
Zoals wij reeds in het kort vermeld hebben, zal het a.s.
Vrijdag 21 Februari, 40 jaar geleden zijn, dat de Coö-
peratieve Zuivelfabriek te Aalten werd opgericht.

Daar  deze  zuivelfabriek  ongetwijfeld  een  zeer  grote
invloed heeft gehad op de ontwikkeling van Aalten en
wel in het bijzonder op de landbouw daar ter plaatse,
zijn wij de directeur der fabriek, den heer G. de Vries,
eens gaan opzoeken, die zich terstond gaarne bereid
verklaarde een en ander te vertellen van de geschiede-
nis dezer zuivelfabriek.

De eerste stoot tot de oprichting van de fabriek werd
gegeven door de heer A. P. Slicher van Bath.
De eerste besprekingen hadden plaats in de vergade-
ring  van  de  afdeling  Aalten  van  de  G.O.M.v.Land-
bouw, welke op 27 December 1895 werd gehouden. In
de hierop volgende vergadering, op 21 Februari 1896,
werd toen definitief tot oprichting besloten. De in deze
vergadering  plaats  hebbende  bestuursverkiezing  had
tot uitslag, dat de heer A. P. Slichter van Bath tot voor-
zitter werd benoemd en de heer joh. Driessen tot se-
cretaris. 
De overige bestuursleden waren de heren W. F. te Boktel, H. W. Westendorp, C. Tolkamp. H. 
Lammers, W. Rosier, E. Scheller, W. Lammers, Joh. Obbink, R. van der Wint, J. W. Klein 
Poelhuis en G. J. Hoftijzer.
Het fabrieksgebouw met de machinerieën kostte ± f 18.000. Het werd gebouwd door architect
H. Jansen te Didam. Installateur der machines was de firma F. H. Pietersen te Sneek.
Het geld werd verkregen door uitgifte van obligaties en het plaatsen van aandelen à 10.- Als 
een bijzonderheid mag wel aangemerkt worden, dat nooit met losse leveranciers gewerkt 
werd, allen moesten lid zijn.

De eerste melk werd ontvangen op 21 Sept. 1896. Als directeur trad toen op de heer R. de 
Jong, die slechts 1½  jaar deze functie vervulde. Toen werd benoemd de heer G. de Vries, die 
nu nog de directie voert.
De eerste weken werd er tussen de 2600 en 2800 Liter melk geleverd. In het begin werd de 
boter voor het merendeel in consignatie naar Engeland verzonden.
De basis voor uitbetaling der melk was de „Fjord's controle”. Maar deze methode werd spoe-
dig verlaten en in 1899 werd reeds het vetgehalte der melk als grondslag der uitbetaling geno-
men.
Gestadig nam de melkontvangst toe, waartoe verschillende factoren meewerkten: de opgaande
tijd en de kunstmest waren wel twee der voornaamste oorzaken. Uitgestrekte woeste gronden 
kwamen in cultuur en het aantal koeien werd daardoor groter.
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Het eerste volle jaar, dus in 1897,  geleverd aan de fabriek 2.175.000 K.G. 
In 1905 was dit  4.857.000 K.G., 
in 1915    3.892.OO0 K.G.. 
in 1925  10.018.000 K.G.,
in 1930  12.232.000 K.G.
in 1935  11.349.000 K.G..

Vermeld moet worden, dat in de laatste oorlogsjaren een teruggang van bijna 3.000.000 K.G. 
plaats had.
Het grootst aantal K.G. melk werkt geleverd in 1930, n.l. 12.232.000 K.G. 

De voortdurende vermeerdering van de melkaanvoer was natuurlijk aanleiding tot vergroting 
der terreinen, gebouwen en machine-installatie. Er staat b.v. nu de 3e fabrieksschoorsteen.
In 1920 en 1929 1930 hadden de grootst: verbouwingen en uitbreidingen plaats. Waardoor de 
capaciteit per uur van 2000 bij het begin op 20.000 K.G. per uur nu is opgevoerd. 

Sedert 1914 werd de melkverkoop in het dorp ter hand genomen. Naast melk, karnemelk, bo-
ter en ondermelk wordt sedert 1932 ook karnemelkse pap geproduceerd.

In het bestuur trad de heer Slicher in 1916 wegens hoge leeftijd als voorzitter af. Benoemd 
werd toen de heer S. Gussinklo, die deze functie bekleedde tot 1927. Daarna werd de heer H. 
J. Gussinklo voorzitter. Sedert l904 was de heer Joh. Obbink secretaris. 
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Het tegenwoordige bestuur is samengesteld als volgt: H. J. Gussinklo, voorzitter; Joh. Obbink,
secretaris; A. J. Bernink; H. Navis; A. Brethouwer; G. J. Hoftijzer; J. H. Pennings; J. W. G. 
Heinen. 
Commissarissen: G. van Eerder; J. H. W. Nijhof; W. C. 'Winkelhorst; H. W. Obbink; A. J. Sel-
link; Joh. Jansen.

Vrijdag a.s. zal dit gedenkwaardige jubileum op feestelijke wijze gevierd worden. Waarvoor 
o. i. dan ook alle reden bestaat.
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De Graafschap Bode 1936-02-24

Het 40-jarig jubileum Coöp. Zuivelfabriek Aalten

AALTEN. - Vrijdag was dan de dag dat de Zuivelfabriek alhier haar 40e verjaardag vierde. 
Van de hoge fabrieksschoorsteen wapperde de vaderlandse driekleur. Daar het aantal feestge-
noten zeer groot was, werd het herdenkingsfeest op 2 dagen gehouden, n.l. op Vrijdag- en Za-
terdagmiddag.

De groote zaal van het Feestgebouw zag er met de
keurig gedekte tafels, waarop gele tulpen en narcis-
sen, echt feestelijk uit. Bovendien waren tal van fraaie
bloemstukken binnengekomen.
Om 3 uur hield het bestuur en directie receptic. Van
de talrijke personen en vereen. die kwamen felicite-
ren, noemen we het Gemeentebestuur, vertegenwoor-
digd door burgemeester en secretaris, het bestuur der
G.O.M.v. L., het bestuur van Aalten's Belang, de di-
recteur van het slachthuis (keuringsveearts), de direc-
teur en enige bestuursleden van de fabriek te Lichten-
voorde, het bestuur der Veren. van boerinnen en plat-
telandsvrouwen, de voorzitter van de G. O. Zuivel-
bond uit Achterveld, de heer P. van Hengel, de heren
G. Roeterdink en Ubbens, resp. bestuurslid en adj-se-
cretaris van deze Bond.

Wanneer tegen vier uur de grote zaal geheel gevuld is,
opent de voorzitter, de heer H. J. Gussinklo, de verga-
dering. Spr, zegt, dat allen het doel van deze vergade-
ring wel bekend is, n.l. de herdenking van het 40-jarig bestaan der fabriek. Door het groot 
aantal gasten was het bestuur genoodzaakt het feest in tweeën te splitsen. Aan deze feestver-
gadering zal een propaganda voor het gebruik van melk- en zuivelproducten verbonden wor-
den.

De tijden zijn sedert de oprichting veel veranderd. Toch kan niet ontkend worden, dat de Zui-
velfabriek veel heeft bijgedragen tot de, bloei van Aalten.
Spr. heet dan allen hartelijk welkom, in het bijzonder het college van B. en W., het bestuur 
van de Coöp. Zuivelbond, de oud-bestuursleden, enz.
Dan wordt het Wilhelmus gespeeld, dat door allen wordt meegezongen.

Nu is het woord aan den secretaris, den heer Joh. Obbink, die ook heden 40 jaar bestuurslid 
is.
Spr. herhaalt eerst, dat het bestuur meende aan deze feestvergadering een propaganda te moe-
ten verbinden, omdat het gebruik van zuivelproducten hier te lande en in onze gemeente nog 
lang niet wat het wezen kan. De consumptie die aangeboden zal worden, zal dan ook uit zui-
velproducten bestaan.
Spr. geeft dan een overzicht van de wording der fabriek.
Vijlen de heer A. P. Slicher van Bath is de eigenlijke oprichter der fabriek. Alleen in Winters-
wijk was toen nog maar 1 jaar geleden de de fabriek opgericht. Er waren bezwaren van finan-
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ciële en van anderen aard.

Op 21 Febr. 1896 werd de eerste akte gepasseerd hij Notaris Losecaat Vermeer. Aanvankelijk 
was het aantal leveranciers zeer gering
Er was heel wat overredingskracht nodig om dit te verbeteren. Geleidelijk werd dit beter. Op 
31 Dec. 1896 hadden we al 300 leden. De mensen maakten en verkochten allemaal hun boter. 
leder dacht, dat een fabriek alles duurder zou maken. Hier tegen kon gezegd worden, dat de 
boerenboter geen prijs maakte. De kwaliteit kon nooit le klasse zijn. Juist de prijs van de boter
zegt feitelijk alles. Dit kon op een boerderij nooit. 
De fabriek kostte oorspronkelijk compleet f 18.000. Het was alles wel primitief, maar het 
ging. De machines verwerkten samen maar 2000 liter per uur. Op 't ogenblik staan er 6 room-
afscheiders, ieder met een capaciteit van 5000 liter per uur. Deze worden nu nog weer vervan-
gen door machines met een capaciteit van 20.000 liter per uur

Spr. memoreert dan de namen der oorspronkelijke bestuursleden. Spr. is nog de enige, die 
over is en het voorrecht heeft hier voor de microfoon tot u te spreken. De eerste directeur was 
de heer R. de jong. Deze was maar 1½ jaar hier. Toen werd benoemd de tegenwoordige direc-
teur, de heer G. de Vries, die wel mag worden gefeliciteerd met al die jaren, die hij met hart en
ziel gewerkt heeft voor het belang der fabriek. We mogen hem daarvoor zeer dankbaar zijn. 
De directeur wist zowel technisch als commercieel zo te werken, dat de fabriek steeds de con-
currentie met andere fabrieken heeft uitgehouden. De heer Obbink spreekt den wens uit, dat 
de heer de Vries nog lang werkzaam mag zijn in het belang der fabriek. Op dit feest drinkt 
spreker met een glas melk op het welzijn van den directeur.

De directeur, de heer G. de Vries, geeft dan een technische uiteenzetting. Spr. wijst in dit ver-
band op de invloed der kunstmest. De aanvoer van melk werd steeds groter. In 1925 werd 
voor het eerst de 10.000.000 kg. bereikt. Spr. memoreert dan verder de verbouwingen, enz., 
waarvan we reeds in een onzer vorige nummers een uitvoerig overzicht gaven. Verder wijst 
spr. nog op de invloed der melkcursussen, contróle op het vetgehalte, enz.

De heer Vreeman, de melkweger, is ook 40 jaar aan de fabriek verbonden, waarvoor hem ook 
hartelijk dank gebracht wordt. Ook het overige personeel brengt spr. dank voor de toewijding.
Spr. wijdt dan enige hartelijke woorden aan de secretaris, de heer Joh. Obbink, die zo veel 
voor de fabriek en voor de leden heeft gedaan. De heer Obbink was ook voor de landbouw-
vereniging en voor de boerenleenbank steeds de stuwkracht. We brengen de heer Obbink dan 
ook hartelijk dank voor alles wat hij in het belang van dit alles gedaan heeft en nog doet. (Ap-
plaus.)

Nadat broodjes met kaas en een glas melk waren gepresenteerd, hield de heer H. Obbink, 
landbouwingenieur te Arnhem, een causerie over „De melk, economisch en technisch”.
In de eerste plaats wil spreker het hebben over de economische kant. In Nederland wordt per 
jaar 4½  miljard liter melk geproduceerd, dat is per seconde 150 liter. De Nederlandse markt 
heeft dus heel veel te doen om deze productie te verwerken. Een gedeelte van de melk wordt 
gebruikt als consumptiemelk. 
Voor Amsterdam is nodig de melk van 30.000 koeien per dag. Voor het hele land wordt voor  
27.000.000 verbruikt. Voor het ,,melken” van deze hoeveelheid zouden nodig zijn 40.000, 
man die 8 uur per dag niets anders deden dan melken. In het transport van de melk zit meer 
arbeidsloon dan in de hele verdere zuivelproductie. Voor consumptiemelk wordt 1/5 van alle 
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melk gebruikt. 
De overige 4/5 wordt verwerkt tot boter, kaas, enz. Ook hierin en in de volgende distributie zit 
natuurlijk ook een geweldig bedrag loon. Nederland is één der grootste exporteurs van boter 
en kaas. Voor het zeer kleine plekje grond is dit zeker zeer merkwaardig.

De zuivelproducten zijn ook nu nog 10 %van de totale exportwaarde. De eigen consumptie is 
echter niet zeer hoog. Zwitserland gebruikt 1 liter melk per hoofd per dag. Nederland staat op 
de 10e plaats met 1/3 liter per dag. Ook in het botergebruik komt Nederland niet mee. Met het 
kaasverbruik staat Nederland op de 2e plaats. Wanneer wij, zoals de Zwitsers ook 1 liter per 
dag gebruikten, zouden we zelfs geen zuivelproducten kunnen exporteren. Daarmee was het 
hele zuivelvraagstuk opgelost.

Voor onze voeding is de melk van het grootste belang, daar het goedkoopste dierlijke eiwit in 
de melk zit. Voor de kinderen is melk daarom het voedingsmiddel.
We moeten ook voedsel tot ons nemen om het werk dat we te doen hebben, te kunnen verrich-
ten. De calorische voedingswaarde van melk is ook buitengewoon groot.
We hebben het in de hand onze volksgezondheid te bevorderen door het gebruik van meer 
melk en ook hebben we het hierdoor in de hand den economische toestand van ons land te 
verbeteren.

Onder leiding van Mevr. te Paske-Praamsma zong daarna een kinderkoor „Een spannend lied 
van Jan en Piet”, waarin duidelijk het nut van melk voor kinderen werd gedemonstreerd.

Toespraak burgemeester Monnik.
Nu krijgt de burgemeester het woord.
Nu het heden 40 jaar geleden is, heeft het bestuur gemeend dit feit niet ongemerkt voorbij te 
moeten laten gaan, zeer terecht, aldus Spreker. Namens het Gemeentebestuur feliciteert spr. 
bestuur en directie. 
Tot de stichting was inderdaad durf en moed nodig. Dat het bestuur niet alleen de belangen 
der landbouwende bevolking ter harte gingen maar ook die der overige bevolking, hebben wij 
meermalen ondervonden. Spr. noemt in dit verband het beschikbaar stellen van ijs voor zie-
ken, het geven van subsidie voor aanleg van wegen. Het gemeentebestuur heeft steeds prettig 
met uw bestuur kunnen samenwerken.
Bij voortduring hopen wij op deze medewerking van uwen directeur te mogen rekenen.

U kunt ervan overtuigd zijn, dat wanneer u onze hulp eens nodig mocht hebben, wij u deze 
steeds gaarne zullen verlenen. Moge het u bij voorkeur welgaan! (Applaus.)

De vertegenwoordiger van den G. O. Zuiverbond, (GOZ.) de heer Van Hengel, complimen-
teerde bestuur en directie ook namens de Algem. Nederl. Zuivelbond. (FNZ.)

De directeur maakt dan melding van diverse felicitatie-telegrammen die ingekomen zijn.
Nadat nogmaals getrakteerd was op toast met kaas en chocolademelk, vertelde de heer H. W. 
Obbink in dichtvorm van twee kikkers, die in een emmer vielen. Eén ervan verdronk, maar de
andere spartelde net zo lang met zijn poten, totdat hij met 't …...... in de botter zat.

De heer A. J. Beernink vroeg, waar al het geld toch gebleven was en vergeleek dit met in 
vroeger jaren zijn zakgeld.

▲ Heruitgave zuivelhistorienederland .nl                       43                                           Versie-1  2014-06-08



Ten slotte werd de „Zuivelfilm” gedraaid. Hierin werd aan Mr. Smith en tegelijkertijd aan de 
aanwezigen op duidelijke wijze alles getoond, wat met de zuivel annex is.

Ook Zaterdagmiddag was het gebouw weer geheel bezet en werd hetzelfde programma her-
haald. Nu was ook aanwezig de heer Hylkema, zuivelconsulent te Zutphen, die aan zijn ge-
lukwensen ook een propagandawoord verbond.
Zo heeft dus de Zuivelfabriek haar 40-jarig bestaan herdacht en werkt zij weer verder haar 
gouden jubileum tegemoet.

DGB 1936-09-02
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De Graafschap Bode 1938-02-

De heer G. de Vries 40 jaar directeur 
der Aaltense Coöp. Zuivelfabriek.

Dinsdag 1 Maart a.s. zal het 40 jaar geleden zijn, dat de heer
G. de Vries tot directeur der Aaltense Coöp. Zuivelfabriek
werd benoemd en ook in deze maand is de heer De Vries 35
jaar directeur der Coöp. Boerenleenbank alhier.

Naar aanleiding van dit a.s. Jubilea hebben we de heer De
Vries eens opgezocht en vonden hem als steeds gaarne be-
reid om ons te woord te staan. Moeilijker werd het evenwel
nu we ditmaal niet kwamen om eens iets te vernemen over
een  nieuwe  machine  of  een  nieuw  aangeschafte  moderne
centrifuge, maar gaarne eens wat wilden weten van hem zelf
en van zijn loopbaan als directeur van dit bedrijf.

Ja, wat was daar nu eigenlijk van te vertellen: 
„Ik ben op 1 Maart 1898 benoemd als directeur en gelukkig
is de fabriek goed vooruitgegaan en, ja nu is het Dinsdag al 40 jaar geleden dat ik hier kwam; 
dat is eigenlijk alles!” Maar hiermee waren we het niet dadelijk eens en al pratende en nadat 
eerst ,,de brand er eens ingestoken hadden”, kwamen we langzamerhand zo het een en ander 
te weten wat onze lezers in verband met dit 40-jarig jubileum zeker zal interesseren.

De heer De Vries dan werd 13 Maart 1873 in Veenwouden (Fr.) geboren en bezocht aldaar de 
gewone lagere school. Reeds in 1882, dus op 9-jarige leeftijd, maakte hij kennis met een bo-
terfabriek, n.l. de fabriek die in zijn woonplaats was opgericht en waaraan de eerste drie we-
ken alleen zijn vader de melk mocht leveren. De moderne melkweegschalen van tegenwoor-
dig kende men natuurlijk nog niet. De melk werd in een bak gegoten en met een stok, waarop 
streepje waren gekrast, werd de hoeveelheid melk genieten. Met een doek, (die natuurlijk 
steeds schoon bleef!!) werd de stok even afgeveegd en was weer gereed voor een tweede me-
ting van door anderen aangevoerde melk.

Na zijn schooltijd kwam de heer De Vries als volontair op de zuivelfabriek in Leeuwarden, 
waar hij de nodige vakbekwaamheid opdeed. Vandaar werd hij op 1 Maart 1898 benoemd als 
directeur der Aaltense Coöp. Zuivelfabriek die toen juist 1½  jaar bestond en tot dien datum 
onder directie had gestaan van de heer De Jong. Het fabriekje was toen nog zeer klein en vrij 
primitief ingericht. Gebouw en machines stonden voor f 18.000 op de eerste balans. 

Al heel gauw werd de melkaanvoer onder invloed van verschillende omstandigheden groter
en groter en moesten voorzieningen getroffen worden om deze grotere aanvoer te verwerken.
Machines veranderden snel en steeds zorgde de heer De Vries er voor, dat de inrichting der fa-
briek up to date was. Nu, na 40 jaar, is het een zeer modern geoutilleerd bedrijf, dat een capa-
citeit heeft van 20.000 kg melk per uur!

In 1920 werd er voor f 56.000 verbouwd, maar de grootste verbouwing en vernieuwing van
machines had plaats in 1929-1930 toen er liefst voor f 106.000 veranderd en vergroot werd.
Ondanks dit alles staan nu de machines voor f 1.- op de balans en de gebouwen voor f 13.000,
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dus nog voor een kleiner bedrag dan in 1896!

Behalve de fabricage van boter werd in de loop der jaren ook de venterij in het dorp van ge-
pasteuriseerde melk en later de fabricage en de verkoop van karnemelksepap en room ter hand
genomen en ook deze producten bleken gewilde artikelen te zijn.
In totaal werden in de 40 jaren 322.886.6141 kg melk verwerkt en uitbetaald ruim 17 miljoen
gulden aan melkgelden. Dit zijn cijfers, die bij een 40-jarig jubileum maar zelden genoemd
zullen kunnen worden en wanneer we de groei van dit bedrijf zien, ligt het voor de hand, dat
ook de cijfers der Boerenleenbank, waaraan de heer De Vries nu 35 jaren zijn goede zorgen
geeft en die ook van een klein bankje een flinke bank geworden is, ook miljoenen zullen aan-
geven.

Het ligt voor de hand, dat het voor de heer De Vries in deze afgelopen 40 jaar niet steeds zon-
neschijn geweest is. Ook het leed bleef hem en zijn gezin niet gespaard, maar steeds opgewekt
en met groten werklust, zonder in deze 40 jaren zelf ooit ziek te zijn geweest, is hij verder ge-
gaan en thans is het de heer De Vries gegeven om Dinsdag met zijn kinderen dit 40-jarig jubi-
leum te herdenken.

Ongetwijfeld zullen Dinsdagmiddag op de te houden receptie een groot aantal ingezetenen en
zakenvrienden  van elders de jubilaris komen feliciteren en ook wij maken gaarne van deze
gelegenheid gebruik hem en de zijnen van harte met dezen dag te complimenteren.
 

De Graafschap Bode 1938-03-16

Verslag Algemene vergadering Coöp. Zuivelfabriek.

ALTEN. -Maandagavond werd in de Sociëteit op 't Blik de jaarvergadering gehouden van de 
Coöp. Zuivelfabriek, alhier.
De voorzitter, de heer H. J. Gussinklo (Claus) opent de matig bezochte vergadering, waarna 
door de secr., den heer Joh. Obbink de notulen der vorige vergadering worden voorgelezen en 
onveranderd vastgesteld.

De directeur, de heer G. de Vries, leest daarna het jaarverslag, waaruit blijkt, dat 29 leden 
toetraden en 29 uittraden, zodat het aantal gelijk bleef. De melkweger, de heer Vreeman, die 
vanaf de oprichting aan de fabriek verbonden was, moest wegens gezondheidsreden bedan-
ken.
De melkaanvoer was groter dan ooit te voren, boven de 12½ miljoen kg. n.l. 12.507.917 kg, 
waarvoor f 575.582,97 werd uitbetaald of gemiddeld f 4,60. Het gemidd. vetgehalte was 
3,258. dat is 2/100 hoger dan het vorige jaar.

Het t.b.c. onderzoek moest wegens het mond- en klauwzeer, tijdelijk gestaakt worden. We zijn
intussen zover gekomen, dal nog slechts 3 % van het vee reagerend was, 1 open t.b.c.-lijder 
werd direct verwijderd. De fabriek sloot zich aan bij de vereniging voor kwaliteitsmerk. Zon-
der dit merk is geen export mogelijk. 
Melkcursussen werden gehouden te Barlo. Haart en Lintelo. 65 leerlingen kregen een diplo-
ma. 
Gefiateerd werd 1649 melklijsten. geproduceerd werd 430.363½ kg.- boter, waarvan 112.775 
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kg. naar Duitsland werd geëxporteerd. Verder werd verkocht: 384.388 l. melk. 1126 l. room, 
107.326 1. karnemelk. 34.665 flessen pap en 296.610 1. spoelwater.

De onkosten per 100 kg, melk waren 69,65 cent. De balans sloot in debet en credit met een 
cijfer van f  4.226.318,40. (?)
De exploitatierekening was als volgt:
  

Ontvangsten Uitgaven

saldo overschot f         934,185 melkgeld f  575.584,29

boter f  638.040,01 onkosten f    87.120,55

melk en room f    32.724,785 rente en prov. f      1.607,77

karnemelk, pap en spoelwater f    10.531,55 afschr. Gebouwen f    17.000,-

diversen f      2.462,53. afschr. Machines  f     3.291,985

saldo f           88,465

Totaal f 684.693.06. Totaal f  684.693,06

Verslag, balans en exploitatierekening werden conform goedgekeurd. 

Bestuursverkiezing.
Daarna had de bestuursverkiezing plaats. Aftredend waren de heren Joh. Obbink, A. J. 
Beernink, J. H. Pennings, W. C. Winkelhorst en G. van Eerden, die alle herkozen werden.

Mededelingen.
De heer Obbink deelt mee dat leden die nog kalverschetsen hebben van 1937 die reageren, 
deze nog omgewisseld kunnen worden tot 1 Mei.
Verder maakt de heer Obbink melding van het 40-jarig jubileum van de directeur, dat onlangs 
herdacht werd. Een 40-jarig jubileum in dezelfde functie is een zeldzaamheid. Versleten is de 
jubilaris nog allerminst. Ziek is hij nooit.
Spr. heeft de directeur reeds gefeliciteerd namens het bestuur en wil dit nu doen namens de 
vergadering. Applaus.

De heer De Vries dankt voor deze woorden en dankt tevens het bestuur voor de goede ver-
standhouding in al deze jaren. Spreker hoopt, dat deze verhouding bestendigd mag blijven.
Verder wijst spr. op de grote vitaliteit van de secretaris, de heer Joh. Obbink, die nu reeds 42 
jaar bestuurslid is; niet alleen is de heer Obbink actief bestuurslid van de Coöp. Zuivelfabriek 
maar van tal van andere verenigingen, enz. We mogen blij zijn zo'n man in ons midden te heb-
ben. Applaus.

De heer Rexwinkel (Haart) vraagt nog of voor een t.b.c.-kalf ook de vergoeding wordt gege-
ven.
De heer Obbink antwoordt bevestigend. Deze vergoeding bedraagt f 10 voor een dier, dat niet 
gekalfd heeft; voor een koe f 20.
Meegedeeld wordt nog, dat de blikjes in het oor der kalveren alleen willen zeggen, dat het dier
onderzocht is. Verdere waarde moet hier niet aan toegekend worden. Het is een zuiver admini-
stratieve maatregel.
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Rondvraag.
De hr. H. W. Obbink vraagt of door de controle nu al een stijging is te merken in de vetverho-
ging.
De directeur zegt, dat dit jaar de verhoging niet zoo veel is. In de eerste jaren ging dat natuur-
lijk veel sneller.
Het moet er naar toe, dat alle dieren onder controle staan.
In Friesland is het gemiddelde al 3,50 %, terwijl het hier nog maar 3,26 % is. Ook in Lichten-
voorde en Varsseveld zijn ze ons de baas.

De heer Miggerbrink (Haart) vraagt of de ondermelkverkoop niet anders geregeld kan wor-
den. De directeur zegt, dat het van zeer ondergeschikt belang is. Het is alleen bedoeld als hulp
aan de leden. Spreker verzoekt met klachten aan de fabriek te komen.

De heer Materman vraagt of er al over gedacht is om 's Zaterdagmiddag te werken.
Dc secretaris deelt mee, dat het vroeger al eens geprobeerd is. Het is toen niet bevallen. Een 
groot bezwaar is, dat er dan bijna geen tijd over blijft om schoon te maken. De directeur acht 
het voornaamste bezwaar, dat het schoonmaken dan hij lamplicht moet gebeuren. Het schoon-
maken kan bij daglicht veel beter gebeuren dan hij lamplicht.

Na nog een vraag, van de heer Ormel betreffende het jubileum van de directeur (waarbij hij 
den directeur verzocht had even uit de zaal te verlaten, werd de vergadering gesloten.

DGB 1939-01-20 Joh. Obbink 70 jr.
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De Graafschap Bode 1939-03-15

Verslag jaarvergadering Coöp. Zuivelfabriek Aalten

AALTEN.- In het gebouw „Patrimonium” werd Maandagavond de jaarvergadering gehouden
van de Coöp. Zuivelfabriek. Na een kort openingswoord van de voorz., de heer Gussinklo, 
die meedeelde, dat de directeur wegens ongesteldheid niet aanwezig kon zijn, las de secr., de 
heer Joh. Obbink, de notulen, die onveranderd werden vastgesteld.

Uit het vervolgens voorgelezen verslag zij vermeld, dat het ledental met 21 toenam. Herdacht 
wordt het overleden bestuurslid, de heer A. J. Beernink en de heer Sikkink, die na 42 jaar zijn 
werk heeft neergelegd, wordt een prettige levensavond toegewenst. 

Mede ten gevolge van het mond- en klauwzeer nam de melkaanvoer af met 297.689 kg tot 
12.210.228 kg. Het vetgehalte was hoger dan in 1937 en bedroeg 3,334%, het hoogste cijfer 
ooit hier bereikt. De gemiddelde prijs der melk zal ± f 4.90 bedragen, dat is 30 cent hoger dan 
in 1937. 
De boterproductie daalde met 8158½ kg tot 452.205 kg. Voor 1 kg boter was nodig 26.18 kg 
melk. 

In verband met het mond- en klauwzeer werden (maar) 3221 stuks vee onderzocht (op tbc.) . 
Open lijders kwamen niet voor. Voor dieren die reageerden werd f 20 vergoeding betaald. 
Slechts 1,2 % der onderzochte dieren reageerde. Aan de beide veeartsen werd voor het onder-
zoek f 2617,10 uitbetaald. 

Verkocht werd 389.212 1 volle melk, 121.740 1 karnemelk, 32344 flessen pap 1.144 1 room, 
in totaal voor f 48.445,90. 

Het aantal koeien bij de controle aangesloten is stijgende. Een algemene toename wordt wen-
selijk geacht. 
Bijgedragen werd in de totstandkoming enige verharde wegen. 
Voor het melkexamen slaagden 47 leerlingen van de gegeven melkcursussen.
De onkosten bedroegen per 100 kg melk f 8.94.(? mogelijk 89,4 ct.)  
De winst was f 1743,80.

Bij de bestuursverkiezing werden de aftredende leden A. J. Gussinklo, J. W. G. Heinen, H. 
Navis, J. H. W. Nijhof en J. D. Jentink herkozen. In de vacature A. J. Beernink werd voorzien 
door de verkiezing van de heer J. te Roele. 
Medegedeeld werd, dat in het afgelopen jaar een nieuwe machinist werd aangesteld, die tot 
heden uitstekend voldoet.
Daarna werd de vergadering gesloten, waarna de heer Ir. J. B. Obbink te Arnhem een causerie 
hield over „De betekenis van melk voor de voeding”.

Verschillende vragen werden daarna door de heer Obbink beantwoord, waarna de voorzitter 
met dankzegging aan den spreker deze vergadering sloot.
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De Graafschap Bode 1939-10-02 

Directeur G. de Vries vraagt ontslag.

AALTEN. - Naar we vernemen is aan de heer G. de Vries, directeur der Coöp. Zuivelfabriek 
alhier, op zijn verzoek wegens gezondheidsredenen eervol ontslag verleend. 
De heer De Vries die 15 Maart 1873 te Veenwouden in Fr. werd geboren, werd, na op de zui-
velfabriek in Leeuwarden de nodige vakbekwaamheid te hebben opgedaan, op 1 Maart 1898 
benoemd tot directeur der Aalt. Coöp. Zuivelfabriek, die toen juist 1½ , jaar bestond. Op 1 
Maart 1940 dus 42 laar geleden. 

De inrichting van de fabriek was toen nog zeer primitief. De melkaanvoer bedroeg ongeveer 
1½ miljoen liter en gebouwen en machines stonden voor f 18.000 op de eerste balans. In de 
loop der jaren werd de melkaanvoer steeds groter, zodat nu ruim 12 miljoen kg verwerkt 
wordt. Door verschillende verbouwingen en aanschaffing van steeds moderner machines, 
heeft het bedrijf nu een uurcapaciteit van 20.000 kg melk. Behalve de fabricage van boter 
werd ook de venterij in het dorp van gepasteuriseerde melk en later ook van karnemelksepap 
en room ter band genomen. Het vorige jaar werd in opgewekte stemming het 40-jarig jubile-
um gevierd. 
Na dien heeft de heer De Vries twee zware operaties moeten ondergaan, die hij wel is waar 
goed te boven is gekomen, maar hem toch zodanig hebben verzwakt, dat hij niet meer de da-
gelijkse leiding van het drukke bedrijf op zich kan nemen. Na een werkzaam leven van bijna 
42 jaar wensen wij de heer De Vries nog gaarne tal van jaren om van zijn welverdiende rust te
kunnen genieten.
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De Graafschap Bode 1940-03-20

Begrafenis oud-directeur G. de Vries.

AALTEN.  Maandagmiddag had onder zeer grote be-
langstelling de teraardebestelling plaats van het stoffe-
lijk overschot van wijlen de heer G. de Vries, oud-di-
recteur der Coöp. Zuivelfabriek alhier. Onder de aan-
wezigen  merkten  we  o.a.  op  de  bekende  schrijver
Theun de Vries, een neef van de overledene. Na de fa-
milieleden en vrienden volgden bestuur, directeur en
personeel der Zuivelfabriek,  dito van de Coöp. Boe-
renleenbank,  verschillende  Zuiveldirecteuren  uit  de
omtrek, het gehele „Rot” en verder tal van vrienden en
bekenden.  Bloemstukken  werden  meegedragen  van
bestuur, directeur en personeel, der fabriek, het bestuur
der Coöp. Boerenleenbank, de veren. van directeuren
en van de vroegere buren, het z.g. „Rot”.

Nadat  de kist  in  de groeve was neergelaten nam de
heer Joh. Obbink het woord. Spr. herdacht de overle-
dene  in  zeer  waarderende  woorden.  Zijn  hele  leven
was aan de fabriek gewijd. Nooit was hem iets te veel.
Ook voor de Boerenleenbank heeft de heer De Vries in
de 37 jaren van zijn directeurschap veel gedaan. De
landbouwers hebben zeer veel aan De Vries te danken.
We zullen hem in dankbare herinnering houden. Hij
rustte in vrede.

Ds.  de Maar,  de scheidende voorganger  van de afd.
van de Protestantenbond, sloot de droeve plechtigheid
met het „Onze Vader”.
De heer W. de Vries, zoon van de overledene, dankte
mede namens zijn zusters en verdere familie voor de
betoonde belangstelling.
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De Graafschap Bode 1943-03-05

Verslag jaarverg. der Aaltense Coöp. Zuivelfabriek. 

AALTEN- Onder voorzitterschap van de heer H. J. Gussinklo werd in „Patrisnomum” de 
jaarvergadering gehouden van de Aaltensche Coöp. Zuivelfabriek. Het ledental is door het 
overnemen der Coöp. Zuivelfabriek te Bredevoort gestegen tot 1027. In plaats van H. Voskuil 
werd voor halve dagen aangesteld G. Kempink te Bredevoort. De melkventer H. J. Eppink en 
de botermaker C. Brosse van Bredevoort gingen over in dienst van de Aaltensche fabriek.
De boter werd 18 maal gekeurd in kl. I. (?)
In totaal werden 1516 stuks melklijsten gefiatteerd. In 1942 slaagden van de fabriek 55 kandi-
daten voor het Geldersch Melkexamen. Hierdoor steeg het aantal geslaagden tot 618. Doorge-
gaan werd met de tuberculosebestrijding onder het randvee. Voor de A-afdeling was het per-
centage, dat reageerde, 0,25 % en voor de B-afdeling 6 %, zijnde 2 runderen. 

Daarna worden balans en exploitatierekening aangeboden en door de directeur, de heer IJ. 
Donker, nader toegelicht. Beide werden conform geaccepteerd. De aftredende bestuursleden, 
de heren G.. J. Doornink, A. Brethouwer en G. J. Hoftijzer en de aftredende commissarissen, 
de heren J. Jansen en A. J. Navis, werden herkozen. 
Tot slot sprak de heer Noordenbos, voorzitter van het onderling Boerenverzekeringsfonds te 
Leeuwarden, over: „Doel en werkwijze van het Boerenverzekeringsfonds”.
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BIJLAGEN
Bijlage-1
De Graafschap bode 1928-03-02 

Verslag 25-jarig Jubileum der Coöp. 
Boerenleenbank te Aalten.

AALTEN: – Ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan der Coöp. Boerenleenbank alhier had 
het bestuur Dinsdagmiddag een feestelijke bijeenkomst georganiseerd in het Feestgebouw. 
Reeds van twee uur af zag men onze landbouwers en hun echtgenoten in de „Zondagse kle-
ren” naar het feestgebouw trekken en toen we er om 3 uur binnenkwamen was het grote ge-
bouw tot in alle hoekjes bezet. 
Tegenover de hoofdingang op een verhoging had het bestuur, kassier, en de officiële personen 
plaatsgenomen. Verder zaten allen heel genoeglijk aan de keurig gedekte lange tafels, waarop 
reeds voorjaarsbloemen prijkten, te wachten op dingen die komen zouden. Om even over drie 
neemt de heer De Vries het woord en stelt voor, alvorens te beginnen, eerst het Wilhelmus te 
zingen, waaraan natuurlijk gaarne gevolg gegeven wordt. 

Daarna heet spr. allen hartelijk welkom, inzonderheid Mr. Gezelle Meerburg, president van de
Utrechtse Centrale Bank, die ook voor dit feest overgekomen is. „Hieruit mogen we conclude-
ren”, aldus spr., „dat wij een wit voetje te Utrecht hebben”. Verder ziet spr. verschillende afge-
vaardigden van leenbanken uit de omtrek, Ijzerlo, Dinxperlo en zelfs van Borculo, Ruurlo 
enz. heeft men gemeend niet te mogen ontbreken. Dat het Dagel. Bestuur onzer Gemeente, 
door de Burgemeester vertegenwoordigd, ook aanwezig is stelt het bestuur op hoge prijs. De 
grote opkomst bewijst, dat we de belangstelling niet moeten afmeten naar de aanwezigen op 
de algemene vergaderingen. 

Spr gaat dan na hoe de boerenleenbanken ontstaan zijn. Naar aanleiding van de grote misoog-
sten in 1846 en 1847 werd door Raffeisen de eerste filantropische vereniging opgericht ten 
gunste van de boer. Later kwamen de coöp. aankoopverenigingen en daarna de Boerenleen-
banken die zich ten doel stelden de zedelijke en morele verheffing van de boerenleenbank. 

In de 90er jaren werden de eerste boerenleenbanken naar hier overgebracht en ook hier kwa-
men deze al spoedig tot grote bloei. Onze vereniging, die 25 jaar geleden opgericht werd, 
heeft steeds trouw en waardig haar plicht gedaan en telt nu 700 leden. Dit ledental zal nog 
steeds hoger stijgen. Vervolgens schetst spreker in dichtvorm de werking en werkwijze der 
Boerenleenbank en oogst aan het einde een warm applaus.

Het „reglement van orde” dat nu voorgelezen wordt, zegt o.a., dat men alleen vrolijke gezich-
ten wil zien, en dat niemand voor 10 uur naar huis mag! - Het woord is daarna aan de Secreta-
ris, de heer Somsen, die bij de herdenking van dit 25-jarig feest onwillekeurig denkt aan het 
bekende: „Uren, dagen, maanden, jaren, vliegen als een schaduw heen!” Als een schaduw zijn
ook deze 25 jaren heengevlogen, aldus spr., maar de boerenleenbank is niet in de schaduw ge-
bleven. Integendeel, de Boerenleenbank heeft licht gebracht waar schaduw was. Zij heeft licht
gebracht op veler pad, zij is in nauw contact geweest met scholen, kerken, met de burgerlijke 
gemeente en haar bedrijven en de invloed ten goede, die van haar is uitgegaan, zal zeker 
dankbaar gevoeld worden.
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Het is een goede gedachte geweest van het bestuur en de raad van toezicht om het 25-jarig be-
staan samen feestelijk te herdenken. Het is gewoonte, dat bij dergelijke gelegenheden een 
feestrede wordt uitgesproken. Ditmaal kan het in den volle zin een feestrede zijn. 
In elk opzicht kunnen we dankbaar zijn voor het werk dat de B. L. in deze 25 jaar heeft ver-
richt. 
De eerste coöp. vereniging die hier opgericht werd op initiatief van de heer Slicher van Bath 
was de Coöp. Stoomzuivelfabriek. In 1898 volgde de Coöp. Landbouwvereniging op voorstel 
van de heer H. Navis. Op 16 Jan. 1903 riep de tegenwoordige kassier, de heer joh. Obbink een
vergadering bijeen waarin gesproken werd over de oprichting van een Coöp. Boerenleenbank 
en 25 Januari 1903 werden de statuten goedgekeurd.

De Zuivelfabriek had een gunstige invloed op het boerenbedrijf; de landbouwvereniging zorg-
de voor veevoeder en meststoffen en eindelijk werd de salonwagen aangehaakt n.l. de Coöp. 
Boerenkenbank. Dit is ongetwijfeld de mooiste der instellingen. De boer was niet in staat in 
de steeds wassende behoefte aan krediet te voorzien, bij de gewone instellingen is het doel 
winstbejag en was men ook op andere wijze gebonden. De B. L. maakte hieraan met één slag 
een einde, daar hier niet het doel winstbejag voorzat. De geweldige groei bewijst reeds vol-
doende welke behoefte er was. In onze gemeente, met zijn zeer dichte bevolking komt de eer 
voor de zeer intensieve cultuur voor een groot deel de Boerenleenbank toe. 
In vele gevallen moeten dergelijke nieuwe verenigingen allerlei kinderziekten meemaken. De 
B. L. echter niet. Haar groei is steeds voorspoedig geweest.

Het eerste „kantoor” was in de wachtkamer der Coöp. Landbouwvereniging. De rente voor 
spaargelden was 3%; voor voorschotten 4%. Voor spaargelden werd de rente op 1 Jan. 1904: 
3¼ % en in 1905: 3½ %, terwijl de rente voor voorschoten op 4 % gehandhaafd bleef. De 
schroom om geld ter leen te halen bleek spoedig overwonnen. Ieder kan er vrij en vrijmoedig 
naar toe gaan. In 1907 werden de statuten gewijzigd. Inmiddels was er andere kantoorruimte 
gehuurd, waarin de bank gevestigd bleef tot de aankoop van het grote kantoorgebouw van te-
genwoordig. 
In 1914 zat het bestuur in aanhoudende zorg om aan de aanvragen tot terugbetaling te kunnen 
voldoen. Het bleek echter, dat het vertrouwen in de B. L. reeds zou sterk was, dat de zorg on-
gegrond was. De rente werd tijdelijk verhoogd en wel voor spaargelden op 4 % en voor voor-
schotten en rekening-courant op 4½ %.

Vanaf 1909 begon de Bank verschillende verenigingen te steunen en is daar steeds mee door-
gegaan. In 1917, 1921 en 1924. was nogmaals statutenwijziging nodig. Onze bank is lid van 
den ring „De Graafschap”. Er zijn nu 35 dezer ringen.

Aan 't eind van 1924 werd het tegenwoordige kantoor in gebruik genomen en werd het kan-
toor opengesteld van 9-12 en van 2-6.
Spr. gaat dan de verschillende bestuurswisselingen memoreren die in den loop der jaren heb-
ben plaatsgehad. De heren De Vries, S. Gussinklo Jzn.; D. van Eerden en Brethouwer zijn al 
deze jaren bestuurslid geweest.
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Spr. wil de vergadering niet vermoeien met al de cijfers voor te lezen betreft de bank, maar 
wil er toch enkele noemen om de vooruitgang van de B. L. te demonstreren.

Het aantal spaarbankboek-
jes was in:

Het saldo der spaargelden was
in:

1903 92 1903 f 27.800

1908 528 1908 f 215.300

1914 1210 1914 f 517.700

1919 1803 1919 f 1.840.200

1926 2388 1926 f 2.007.000

Het aantal voorschot-boek-
jes was in:

Het saldo der voorschotten was
in.

1903 38 1903 f 24.800

l908 192 1908 f 151.800

1914 335 1914 f 309.800

1919 360 1919 f 1.001.100

1926 60ti 1926 f 1.626.000

De reserve is geklommen tot ruim f 60.000.-. Deze is niet bijzonder groot te noemen maar 
vormt toch een stevige grondslag. Deze reserve is voortgekomen uit ½ % renteverschil. Hier-
uit blijkt wel wat onderlinge samenwerking vermag.

Nu komt spr. bij de „personen” der bank en noemt dan in de eerste plaats den heer Joh. Ob-
bink, kassier, die met zijn juiste blik de noodzakelijkheid ingezien heeft en met loffelijke ijver
de eerste jaren bijna zonder vergoeding zijn beste krachten aan de bank gegeven heeft en nog 
steeds . De heer O. is nog de ziel van de Coöp. Boerenleenbank. Van harte wenst spr. de heer 
Obbink geluk met zijn 25-jarig jubileum en met het 25-jarig bestaan van zijn troetelkind. 
Moge het God behagen de heer Obbink nog lang te sparen.

Ook de mannen die de heer U. terzijde stonden komt een eresaluut toe. Spr. hoopt dat ook het 
bestuur en de Raad van Toezicht met ijver en opgewektheid hun taak zullen blijven vervullen 
Moge de leenbank groeien en bloeien en laat mij deze feestrede besluiten met een „Soli Deo 
Gloria” (Applaus).

De directeur dankt spreker hartelijk voor deze feestrede en zegt, dat we nu gekomen zijn aan 
het volgende no. van het programma n.l. „muziek en consumptie”. Een 40-tal jonge dames 
hebben in een ommezien alle kopjes met dampende koffie gevuld en alle bordjes voorzien van
een broodje met gekookte ham. Dat de bediening van een dichtbezette zaal (ruim 700 mensen)
geen kleinigheid is behoeven we niet te zeggen. Een woord van lof komt daarom zeker toe 
aan de regeling van dit onderdeel van het feest en aan de schare jongedames die deze taak ver-
vulden. Onder het eten gaf het fanfarekorps de Eendracht enige mooie nummertjes muziek en 
kreeg onze fotograaf gelegenheid enige foto's te maken die we hierbij afdrukken.

Het volgende no. van het programma vermeldde verschillende sprekers, waarvan de burge-
meester, de edelachtbare Heer Monnik het eerst aan het woord kwam. Spr. brengt in de eerste 
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plaats dank, voor de vriendelijke uitnodiging die men het gemeentebestuur heeft doen toeko-
men om getuige te zijn van dit herdenkingsfeest der Coöp. B. L. Ik wil niet gaarne in de histo-
rie terug treden; dat ligt ook niet op mijn weg. Toch wil ik gaarne enkele woorden zeggen om 
te getuigen van de grote waarde die ik hecht aan het werk door oprichter, bestuur,. Raad van 
Toezicht en kassier in de jaren die achter ons liggen, verricht.

Wat is de oorzaak geweest van de oplichting van de C. B. L.? In het kort: „Der tijden nood! 
Niet dat er in die jaren een wereldoorlog was, maar de moeilijke toestanden waarin allengs de 
landbouw was geraakt was de oorzaak dat de behoefte aan boerenleenbanken gevoeld werd.
Mij werd gevraagd waarom doet het bestuur der Gemeente zich hier wel vertegenwoordigen 
en niet bij het jubileum van de Middenstandsbank en het antwoord is: omdat het van grote on-
dankbaarheid zou getuigen voor alles wat Uw bank als geldschieter in de moeilijke jaren die 
achter ons liggen, heeft bewezen. Het gemeentebestuur staat reeds sedert verschillende jaren 
in nauwe verbinding met Uwe Bank en het moge wel gezegd worden ook in voordelige ver-
binding. De rente was bijna nooit hoger dan voor de leden. Nimmer werd provisie berekend 
Er werd niets gezegd wanneer de termijnen van opzegging wel eens overschreden werden. De
leeningen aan de gemeente waren tot een bedrag van f 350.000 opgelopen. Onze gemeente 
heeft hiervan in deze jaren een groot financieel voordeel gehad. Het Gemeentebestuur brengt 
dan ook hartelijk dank en wenst, dat het U allen gegeven moge worden nog lang Uwe beste 
krachten te wijden aan de landbouwende gemeente.

Hierna komt aan het woord de directeur der Centrale Bank, de heer Gezelle Meerburg, die het 
bijzonder genoegen doet dit feest te kunnen meemaken. Spr. feliciteert met dit jubileum en 
noemt de B.L -bank in Aalten een sieraad. 25 jaar geleden moesten de B. L. uit de grond ge-
stampt worden; nu kan men ze bij honderden tellen en de boeren voelen zich er veilig. De 
boeren zijn er zelfstandig door geworden. Bewaar dat ook dit goede pand, dat U gegeven is en
dat U zelfstandig heeft gemaakt. 
De directeur der B. L. in Aalten heeft straks gezegd, dat hij concludeerde dat zij een wit voetje
hadden in Utrecht maar het juist andersom. 't Is veel beter dat de Centrale Bank een wit voetje
heeft bij de boerenleenbank. Uw bestuur, kassier enz. komt een eresaluut toe. Ik heb mij dik-
wijls verwonderd over de bank in Aalten. De kassier hier is een motor, die alles drijft. Ik hoop
van harte, dat Uw kassier nog lang ook Uw belangen mag blijven behartigen. Dat de bank 
moge groeien en bloeien en dat wij er nog jaren lang getuige van mogen zijn. Blijft zij een ze-
gen voor het komende geslacht. Ik wil besluiten met Uw kassier en de Raad v. Toezicht, toe te
wensen, dat zij nog jaren en jaren hun beste Krachten aan de bank mogen geven. (Applaus).

Dan komt ook de heer H. D. Zelders, voorzitter van de Ring „De Graatschap” namens het be-
stuur van deze ring de beste wensen overbrengen. Spr. hoopt, dat de groei der vereniging nog 
niet gestuit is en dat zij steeds moge toenemen in bloei. De heer Joh. Obbink is niet alleen 
voor Aalten een man van betekenis. Ook in de Ringvergadering worden zijn adviezen en zijn 
oordeel op hoge prijs gesteld. Spr. wil daarom de heer Obbink ook bijzonder feliciteren.

Namens de commissie der leden spreekt de heer J. C. Lammers jr. De heer Lammers heeft het 
eerst over feestvieren: „As 't er ne nie-e schuppr of een varkenshok - of nou een hoonderhok! 
ebouwd is. Over broedlachten en visiten” en gaat dan over namens allen dank te brengen aan 
kassier, bestuur, enz. De vooruitgang der bank die nu één der eerste van het land is, is door 
den arbeid van kassier en bestuur tot stand gekomen. Spr herdenkt nu wijlen H. Navis en J. 
Rosier en wekt de jonge landbouwers op dit voorbeeld te volgen. Namens de commissie 
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wordt vervolgens met geestige toespraken aan de directeur een tafelkleed voor de bestuursta-
fel aangeboden; aan de bestuursleden Van Eerden, De Vries, S. Gussinklo en Weth. Brethou-
wer een vulpen, waarmee deze laatste becijferingen kan maken om de Aaltense gemeentebe-
lasting belangrijk te verlagen. Ook de heer Herman Obbink ontvangt een vulpen. De kassier, 
de heer Joh. Obbink ontvangt een boekenkast voor het kantoor en een vloerkleed voor zijn 
woning.

Na al deze sprekers smaakte het aangeboden glas wijn, de ranja,-of het bier waarbij de dames 
op een bonbon en de heren op een sigaar getrakteerd werden weer bijzonder goed.
De avond werd verder zeer genoeglijk vervolgd waarbij de heer J. L. Feijten met zijn voor-
drachten en jan Willem uut 't Goor voor de aangename afwisseling zorgden. Ook de muziek 
deed het hare en........er waren ook nog een heleboel broodjes met schinke en koffie was d'r 
ook genog.

De heer Obbink sprak nog een slotwoord en daarmede behoorde deze goed geslaagde feest-
avond weer tot het verleden.
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